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KrF sier nei til idrettshall
Politisk rådgiver i KUF-departementet 
Helene Langeland vil ikke gi idrettshall 
til Tromsø.
- Jeg kan si det allerede nå: Det vil 

ikke bli rom på budsjettet til idrettshall 
for tromsøstudentene. Men vi vil jobbe

for teorifagsbygg, lover hun.
Nyheten blir tatt mottatt med mis

tro.
- Det ser mørkt ut for idrettshallen, 

innrømmer styreleder Bjørn Rasmus
sen i samskipnaden. side 7
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hvorfor liker de ikke Anne Grete 
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— I godt vær 
kon vi se 
Nord-Norge
■■■ Nord-Norges viktigste utdan
ningsinstitusjon raseres sakte, 
men sikkert. Regjeringa ønsker å 
kutte universitetssektoren i Nor
ge med 60 millioner kroner, hvor 
hele 26 millioner skal skrapes fra 
Universitetet i Tromsø.
■■■ 26 millioner av et budsjett 
på 700 millioner høres ut som 
bamemat for folk flest og politi
kerne i Oslo. Dermed reduseres 
undervisnings- og forskningsakti
vitetene med en fjerdedel.

Til neste år kommer fag til å bli 
lagt ned, og ansatte sagt opp. Nå 
har politikerne fått sitt varsko. 
■■■ Studenttallet blir nesten ene 
og alene brukt som nøkkel for 
hvilke overføringer de forskjellige 
universitetene skal få fra depar
tementet. Dette slår svært uhel
dig ut for Tromsø sin del. Først 
og fremst har Tromsø hatt den 
største relative nedgangen på stu
denter i forhold til de andre uni
versitetene. For det andre er 
Tromsø fortsatt et universitet un
der oppbygning, og dermed har 
dyrere studenter.

Når kuttene fra departementet 
nesten bare går ut over fagtilbu
det, vil studentrekrutteringa bli en
da vanskeligere, og kuttene enda 
større til neste år hvis politikerne 
satser på å kjøre samme hodelø- 
se løp.
■■■ Resultatet av det økono
miske hasardspillet regjeringen 
driver med, er et universitet un
der nedbygging - mot politiker
nes målsetninger. Oslo ønsker 
nemlig at det skal uteksamine
res 120 medisinerstudenter på 
sikt i Tromsø. Nå må universite
tet redusere inntaket fra 70 til 
60 studenter, fordi universitets
ledelsen velger å kutte likt på 
samtlige fakulteter.

Dette må være ris på egen 
bak; og et genialt taktisk trekk fra 
universitetsledelsen sin side. 
■■■ Utdanning og demografi hen
ger sammen. Nå viser det seg at 
to av tre hovedfagsstudenter fra 
Universitetet i Tromsø faktisk blir 
i landsdelen etter endt utdannel
se, og dette argumentet i seg 
selv er nok til å fortsatt prioritere 
utdanning som en motvekt mot 
fraflytning.
■■■ Studentene arrangerer en 
demonstrasjon mandag 16. mars. 
Blir markeringen en suksess, kan 
ikke politikerne overse det som 
skjer her oppe i Tromsø. Se opp 
for Tromsø, Lilletun.

*3

Studentrekruttering
Kronikk av
Eivind Bråstad Jensen, 
Informasjonsdirektør

Styret ved Universitetet i 
Tromsø behandlet på møte 
den 26. februar studentre
kruttering med utgangs
punkt i en rapport fra Infor
masjonsavdelinga.

D
ebatten avdekket stor interes 
se og engasjement ikke minst 
blant studentrepresentantene i 
styret. Det er både positivt og opp

muntrende at studentenes tillitsvalgte, 
også studentstyret, er opptatt av og vil
lige til å delta aktivt i arbeidet for å 
øke studenttilstrømminga til universi
tetet. Tilfredse studenter som trives 
og finner mening i å studere her er 
utvilsomt våre beste ambassadører. 
Derfor vil vi trekke studentrepresen
tanter med når vi nå skal i gang med å 
utarbeide en handlingsplan for student
rekruttering.

På styremøtet kunne den ene av stu
dentrepresentantene som kommer fra 

Rogaland, fortelle at hun ikke visste at 
det fantes et universitet i Tromsø før 
hun begynte å orientere seg mot et 
bestemt studium. Dette kan tyde på at 
vi har vært for opptatt av å rekruttere 
studenter nordfrå og at vi ikke har vært 
flinke nok til å gjøre våre tilbud kjent i 
resten av landet.

J
eg vil bli overrasket om ikke hand 
lingsplanen vil inneholde konkre 
te opplegg for ei sterkere satsing 
med sikte på å skape økt interesse for 

vårt universitet også utafor Nord-Nor
ge. Et virkemiddel som vi må priorite
re i denne sammenhengen er våre 
hjemmesider på Internett. Denne in
formasjonskanalen kan også skape in
teresse for institusjonen utafor lan
dets grenser. Universitetet i Tromsø 
bør ikke bare ta mål av seg til å øke 
innslaget av studenter sørfra. Vi bør 
også arbeide for å trekke til oss ung
dom fra andre land.

D
et er ingen grunn til å legge 
skjul på at de fleste tiltak for å 
bedre studentrekruttering - bå
de de vi allerede har satt i verk og nye 

tiltak - har det til felles at de koster 
penger. Derfor må vi også være villige 
til å underkaste de ulike tiltak ei sys
tematisk evaluering som kan si noe om 

effekten av vår innsats.

N
år jeg trekker fram økonomis 
ke forhold, har dette sjølsagt 
også sammenheng med at vi i 
dag befinner oss i en svært anstrengt 

budsjettsituasjon. Dette øker faren for 
at den entusiasmen og kreativiteten 
som er så nødvendig for å skape et 
godt miljø for studenter og tilsatte 
gradvis erstattes av pessimisme og ne
gative holdninger.

S
ett i et rekrutteringsperspektiv 
er dette det verste som kan skje. 
For uten et spennende og utvi
klende studiemiljø blir det menings

løst å gå aktivt ut for å trekke studen
ter hit. Verken tilsatte eller studenter 
kan forventes å arbeide med entusias
me og engasjement for å rekruttere 
flere til en institusjon der knappe 
lønns- og driftsmidler gjør at det mes
te av overskudd og energi går med til å 
løse de forpliktelser en allerede har 
på en forsvarlig måte.

o

A
 vinne forståelse og aksept hos 
myndighetene for at Universi 
tetet i Tromsø må få et bedre 
økonomisk fundament, er derfor den 

viktigste utfordringa vi står foran også 
med tanke på rekrutteringsarbeidet.



Utvoylfl Onsdag 11. mars 1998 3

— Studentene er en ubrukt
ressurs
- Studentene jobber og 
studerer for å mestre en 
arbeidssituasjon de sjelden 
vil få bruk for senere i 
livet, sier professorene i 
pedagogikk Edmund Ed- 
vardsen og Magnus Haa- 
velsrud.

Hadi Li le
André Kvernhaug (foto)

- Det vil alltid være litt lotto i forhold 
til eksamen, og sértifiseringssystemet 
er kommet for å bli.

Professorene er ganske klare på det
te punktet, men det de imidlertid er litt 
skeptiske til er måten eksamen blir 
holdt på.

- Arbeidssituasjonen under eksamen 
er helt unaturlig og urealistisk i for
hold til hva man møter i arbeidslivet. 
Produktet i arbeidslivet skapes i sam
virket mellom det kollektive og det in
dividuelle, der kravene som stilles til 
dialog og samarbeidsevne er vel så vik
tig som de individuelle ferdigheter.

- Å sitte med en penn for å skulle 
huske pensum, er en arbeidsform som 
er helt unik for eksamenssituasjonen. 
Studentene jobber og studerer altså for 
å mestre en arbeidssituasjon som de 
neppe vil få bruk for senere i livet, sier 
Edvardsen og Haavelsrud.

Såkalt «redegjør for»-oppgaver un
der eksamen er også noe de ser med * 
ublide øyne på. Disse oppgavene sti
mulerer ikke til annet enn rent oppkast 
av pensum. Skal man komme videre i 
forskninga, er det viktig at studentene 
tidlig lærer å «produsere» noe.

Undervisninga 
Evalueringsformen styrer ofte under
visningsformen og til syvende og sist 
er evalueringsformen et individuelt an
liggende. Det man kunne gjøre var å 
bruke studentene i større grad ved å 
vektlegge metoder som stimulerer til 
involvering fra studenthold. Dette kun
ne gjøres uten å bruke mer ressurser 
enn i dag, ved at man baker det inn i 
systemet, og tar i bruk studentene som 
en ressurs.

Studentene er i dag alt for lite med i 
undervisninga selv, de blir i stor grad 
passivisert av systemet. Krav til semi
nar og kollokvier der studentene i stør
re grad må bidra med oppgaver som 
taes opp til diskusjon er noe av det de 
proklamerer som viktigst. Systemet må 
altså i større grad sørge for at studen
tene involveres i undervisninga istedet 
for å kaste ansvaret over på studentene 
og si at de er late og uengasjerte.

«Top-down»-formidling 
Universitetet må i mye større grad vekt
legge undervisning som stimulerer til 
diskusjon og involvering fra studente
nes side. Undervisninga er i dag alt for 
mye preget av en «top-down»- formid
ling som gjør studentene til passive og 
ukritiske mottagere. Vi har lært stoffet 
vi leser om fullstendig og godt først 
når vi har fått det inn og så ut igjen. 
Tilbakemeldinger på vår forståelse av 
faget er uhyre viktig, mener pedago- 
gikkprofessorene.

Denne tilbakemeldinga må komme 
lenge før den ene siste gangen når du

Studentene må i større grad involveres i undervisninga, sier Magnus Haa
velsrud (over) og Edmund Edvardsen.

mottar resultatet på eksamen. Edvard
sen legger ut om det han kaller sam
spillet mellom det individuelle og det 
offentlige rom. For at læring skal kun
ne skapes på en optimal måte må man 
lese i «det private rom» og så «teste» 
dep private forståelsen man har tileg
net seg i «det offentlige rom». Hvis vi 
nå ser dette i forhold til våre «late og 
uengasjerte» studenter, så kan man vel 
ikke konkludere med annet enn at vårt 
top-down-orienterte undervisningssys
tem i alle tilfelle ikke gjør saken noe 
bedre.

Alternativ eksamen
En stimulans til økt studentdeltagelse 
kan man også tenke seg i forhold til 
evaluering av studenter i større grad, 
for eksempel med hensyn til metodo- 
logioppgaver som leveres på hovedfag 
i pedagogikk med tallkarakter. Et al
ternativ kunne være å vurdere oppga
ven til bestått / ikke bestått og dernest 
lagt det ut til studentene for diskusjon 
og kritikk, der studentens oppgave blir 
å forsvare det vedkommende har skre
vet.

På denne måten vil man kunne føle at 
det arbeidet man legger ned i oppgaven 
ikke bare er en ren evaluering av ens

Utropia tar gjerne imot leser
innlegg. Skriv kort og poeng
tert, så når du flere med dine 
meninger. Redaksjonen forbe
holder seg retten til å forkor
te. Oppgi navn og adresse. Le
serinnlegg kan trykkes ano
nymt. Vi foretrekker tekst på 
diskett eller via e-post. 

kunnskapsnivå, men også i stor grad et 
bidrag til fellesskapet. Du produserer 
altså noe meningsfullt samtidig som mu
ligheten for at du og andre kan lære noe 
av dine feil øker betraktelig.

Universitetet en kulturell oase
- Utviklingen av kunnskap foregår 
innenfor en kulturell ramme og påvir
ker måten du er på. Hvis man lærer å 
omgåes kunnskapsutvikling gjennom 
samarbeid, så vil dette resultere i en 
annen måte å være på enn ved den indi
viduelt retta kunnskapsorienteringa, si
er Haavelsrud.

Universitetet er i stor grad en møte
plass for ulike kulturer og til dels svært 
ulike mennesker. Den standard univer
sitetet setter er derfor svært viktig. Inn
byr man til dialog og forståelse på kryss 
av kulturene eller innbyr man til tileg
nelse av den ene rette sannhet som står 
i pensum?

Haavelsrud og Edvardsen mener helt 
klart at potensialet som ligger på univer
sitetet i forhold til kulturer og kulturfor
skjeller i alt for liten grad blir tatt i bruk. 
Det er viktig at studenter som ikke kom
mer fra et akademisk miljø møter et uni
versitet som gjør at de tør å være seg 
selv, si hva de mener og tør å ta ordet.

«Vilkåret for å få kontant
støtte skal være at barnet ikke 
går i barnehage som blir dre
vet med statlig driftstilskudd. 
For studenter innebærer det
te...» tes videre på side 16.

...er et organ for 
studentene i Tromsø.

Avisa gis ut med 
støtte over 

semesteravgifta.
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Krisestemning på universitetet
Det råder krise
stemning på 
universitetet, 
etter at universi
tetsledelsen har 
fått signaler om 
at det vil bli kutt 
i bevilgningene 
til neste år og
så.

Per Steinar Moen 
Lars Åke Andersen 
(foto)

- Gjennom mine 30 år 
ved UiTø har jeg aldri 
opplevd en så vanske
lig budsjettsituasjon 
som i år, sier universi
tetsdirektør Harald 
Overvaag under et sty- 
ringsdialogmøte med 
Kirke-, utdannings- og 
forskningsdeparte- 
mentet (KUF).

Etter det Utropia er
farer foreslår departe
mentet et kutt på 24 mil
lioner kroner på Uni
versitetet i Tromsø, det 
største kuttet av alle 
universitetene. Men til 
syvende og sist er det
Stortinget som tar den 
endelige beslutninga under be
handlinga av statsbudsjettet til 
høsten.

Krise
På landsbasis ble antallet stu
dieplasser redusert med 2.000 
studenter, og Tromsø måtte ta 
sin del av kaka. Men rektor To
ve Bull mener at Tromsø har 
blitt hardere rammet enn de an
dre studiestedene.

- Hvis det fortsetter denne 
veien ett år til, blir det krise, sier 
hun og vil ikke bruke annet enn 
’’alvorlig situasjon” for å beskri
ve tilstanden på universitetet.

- Vi bygger opp farmasi og 
flere hovedfag og mellomfag 
som vi ikke har hatt før. Univer
sitetet får større fagtilbud, uten 
at det blir tatt hensyn til, sier 
hun.

- Studenter er ikke pizza 
Departementet bruker student
tallet som nøkkel når budsjet
tet skal fordeles.

- Selv om vi får noen færre 
studenter på våre fagtilbud, er 
jo basiskostnadene for å opp
rettholde faget det samme. Det
te beviser jo at studenttallet 
ikke fungerer som den eneste 
faktoren for hvilke overførin
ger vi skal få. Studenter er ikke 
som pizza, og man kan ikke 
overføre simple bedriftsøkono
miske modeller over til en slik 
kompleks institusjon, mener 
Tove Bull.

Ostehøvel
Universitetet bruker ostehøvel- 
prinsippet når de skal kutte, slik 
at fagtilbudet kan oppretthol
des til neste år.

- Vi gir en lik reduksjon på 
alle plan, og siden vi ikke vis
ste om dette på forhånd, var

Rektor Tove Bull synes situasjonen ved universitetet er alvorlig, etter at departementet foreslo å kutte UiTø med 24 millioner kroner.

dette den eneste løsninga. 
Men dette kan ikke fortsette 
lenge før fagtilbudet forvitres 
til ingenting, sier Tove Bull.

Nedleggelser
Hvis budsjettutviklinga fortset
ter, kommer fagområder til å bli 
lagt ned. Men Tove Bull tør 
ikke si noe om hvilke fakulteter 
og fagområder som ligger dår
ligst an.

- Hva som kommer til å bli 
lagt ned, er en politisk og øko
nomisk vurdering. Det er imid
lertid liten tvil om at det kom
mer til å bli en vanskelig og 
smertefull prosess, sier rektor.

Universitetsledelsen mener 
at de trenger omkring 30 millio
ner kroner for å ha samme arms
lag som i fjor.

- På et budsjett på rundt 700 
millioner kroner, er dette gan
ske merkbart. Rundt 80 prosent 
av våre utgifter er bundet opp i 
lønn og faste utgifter som ikke 
kan kuttes.

Tvangstrøye
- Det er heldigvis ingen tradi
sjon i staten å si opp folk; så 
skal vi tjene inn på lønnsbud
sjettet må det komme der man 
tilfeldigvis får ledighet grunnet 
naturlig avgang. Men dette kan 
ikke styres, og det blir en tvangs
trøye for oss, hevder Tove Bull.

Når lønnsutgiftene ikke kan 
røres, må de resterende 20 pro
sentene som går til forskning, 
reising og undervisning kuttes. 
Denne delen vil bli kuttet med 
hele 25 prosent, og dette vil hele 
universitetet merke godt.

Under nedbygging
Tove Bull mener de politiske 
myndighetene taler med to tun
ger.

- Politikerne mener at Univer
sitetet i Tromsø fortsatt er un
der utbygging, men budsjettet 
viser tydelig at vi er under ned
bygging, sier hun.

Hun mener dette er svært pa
radoksalt, sett i forhold til flytte- 
debatten som politikerne har blitt 
opptatt av.

Studentene vil stenge un
Studentene ved uni
versitetet planlegger 
en demonstrasjon 
mandag 16. mars i 
forbindelse med bud
sjettsituasjonen.

Per Steinar Moen
Lars Åke Andersen (foto)

Etter initiativ fra studentsty
ret, har blant annet de forskjel
lige studentarbeidsutvalgene 
gjort alt klart for en stor mar
kering av mistilliten til de poli
tiske myndighetene. Og uni
versitetsledelsen støtter aksjo
nen hundre prosent.

All undervisning- og fors- 
kningsaktiviteter vil bli stop
pet på universitetet med ak
sjonen pågår.

- Vi vil gi et visuelt bilde av 
hva som vil bli situasjonen 
ved universitetet, hvis politi
kerne fortsetter det samme lø
pet framover, sier studentre
presentant på Hum.fak. Harold 
Nordgård.

Show og appeller
Studenter og ansatte kommer 
til å samles på torget i sen
trum, hvor det vil bli holdt ap
peller. Men det vil også bli un

- Universitetet i Tromsø er 
kanskje den viktigste institusjo
nen for å beholde personer og 
kompetanse i Nord-Norge, hev
der Bull.

Veldig skuffa
Rektor Tove Bull er veldig skuf
fa over de siste signalene fra 

Aksjonsgruppa planlegger markeringa.

derholdning av ymse slag: kor 
og annet gjøgleri vil også fin
ne sted, lover aksjonsgruppa.

De håper på at også de an
satte kommer til å stille opp på 
studentenes markering.

- Vi oppfordrer alle ansatte 
til å stille opp. Det finnes in
gen grunn til at de ansatte ikke 
skal stille opp på vår demon
strasjon, sier studentstyrele- 
der Torgeir Knag Fylkesnes.

Kraftig nedgang
- Siden 1977 har tilskuddet til 
Universitetet i Tromsø per stu
dent gått ned med hele 75 pro
sent, og det sier seg selv at 

departementet.
- Politikerne tror vi klarer et 

slikt kutt relativt godt. Men det
te er kompliserte mekanismer - 
og det er helt spesielle forhold i 
Tromsø som politikerne overser, 
mener Tove Bull.

dette får dramatiske konse
kvenser. Dessuten er dette og
så et tegn på hvordan utdan
ningssektoren har blitt nedpri
oritert, sier Jon Christian Fløy- 
svik Nordrum, velferdsansvar- 
lig i studentstyret.

- Det er ingenting som ty
der på at politikerne kommer 
til å snu denne trenden, sier 
Kine Steinsvik fra Jur.fak.

Torgeir Knag Fylkesnes er 
enda mer kategorisk.

- Dette er begynnelsen på 
helvete, slår han fast.

Lavt bevissthetsnivå
Studentene mener at myndig- __
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Harde kår på juss
Juss er et av de fag 
som blir hardest ram
met av budsjettkutte
ne som hagler over 
Universitetet i Tromsø 
og må sette i verk 
innstrammingstiltak 
både for sine studen
ter og sine fagtilbud.

Irene Foss (tekst og foto)

Det juridiske fakultetet er lite ut
bygd, noe som bidrar til at juss 
er et kostnadskrevende fag som 
slett ikke har råd til de drastiske 
kutt som kommer fra regjeringen 
og Stortinget. Med et budsjett
kutt på 8 prosent, det vil si 1,350 
millioner kroner, etterlater det fa-
kultetet i en svært vanskelig si
tuasjon.

Professormangel
Siden starten har fakultetet slitt 
med å bemanne professorstillin
gene sine, for tiden står jussut
dannelsen i Tromsø uten pro
fessor; et problem som så ut til å 
løse seg. Det er nemlig syv sti
pendiater, syv stykker som job
ber med å ta doktorgrad og som 
ønsker tilsettelse ved fakulte
tet.

Men nå er situasjonen plut
selig snudd på hodet. Nå, som 
sjansen er der, er Jur.Fak. så hardt 
rammet av nedskjæringene at de 
ikke har økonomi til å ansette 
dem.

Har universitetet ikke råd til å

sitetet
hetene ikke skjønner hva de 
driver med, og Torgeir Knag 
Fylkesnes mener politikerne 
har et lavt bevissthetsnivå.

- Dette er uansvarlig fra de 
styrende myndigheter. De kla
rer ikke å se hvordan virkelig
heten er utenfor ’’Oslofjord- 
botn” - de aner ikke hvor sko
en trykker i distriktene, hev
der Stein P. Antonsen, også 
fra studentstyret.

Fraflytning
-Man setter distriktspolitikk 
og fraflytting på dagsorden, 
samtidig som man nedpriori
terer utdanning i landsdelen. 
Politikerne kan ikke ha utført 
konsekvensanalyser av deres 
handlinger. Kutter man i ut
danningssektoren, vil det får 
ringvirkninger for hele sam
funnet. Derfor er dette bare 
absurd, sier Jon Christian 
Fløysvik Nordrum.

Kine Steinsvik mener at 
ncdprioriteringen vil også få 
alvorlige akademiske konse
kvenser for universitetet.

- Resultatet er at man ikke 
kan ansette flere person er i 
vitenskapelige stillinger. Det
te vil selvfølgelig gjøre egen- 
rekrutteringa på universitetet 
enda mer vanskelig, sier hun. 

utnytte ressurser de selv har ut
viklet forklarer situasjonen seg 
selv.

Sparetiltak
Da det meste av bevilgningene 
er bundet opp i lønnsmidler og 
nødvendige administrasjonsut
gifter går kuttene særlig utover 
undervisningsdelen. Studieut
valget ved Jur.fak. har fått i opp
gave å redusere undervisnings- 
kostnadene med 750 000. Og de 
har i den anledning utarbeidet 
forslag til sparing. Forslag som 
innebærer kutt på hver avdeling.

Blant annet vil fakultetet be
nytte viderekomihende studen
ter både som seminarledere og 
øvingsoppgaverettere på 1., 
2.og 3. avdeling. Andre forslag 
er at enkelte, og viktige, skrive

Det kjempes om pengesekken
Hva gjør universitets
styret med den øko
nomiske situasjonen 
UiTø befinner seg i? 
Utropia snakket med 
universitetsstyremed* 
lem Ingulf Nordahl.

Irene Foss (tekst og foto)

På spørsmål om den økonomis
ke ståa kommer en kjapp brie
fing fra andre siden av bordet. 
Budsjettet UiTø har å forholde 
seg til er på 760 mill. Det er 
ifølge departementet 5 mill, 
mindre enn universitetet trenger 
for å få balanse i regnskapet mens 
de reelle tallene, lagt fram av 
rektor Tove Bull, viser at det 
trengs 26 fnill. i ekstrabevilg
ninger for å opprettholde dagens 
tilbud. Grunnen til gapet mel
lom beregningene er at UiTø i 
større grad enn de andre univer
sitetene, er under oppbygning og 
studier under oppbygning er na
turlig nok dyrere i drift enn 
de mer ferdigbygde.

’’Ekstrafinansiering” 
forsvinner

Tidligere har fag, fortrinnsvis ved 
S VF, som er bra utbygd og billi
ge i drift, finansiert de mer tun
ge og kostnadskrevende fag som

Slik blir universitetet rammet
Budsjettkrisa vil få følger for de 
fleste fakulteter og fagområder 
ved universitetet. Men spesielt 
vil ressurskrevende embetsstudi
er få dramatiske nedskjæringer 
som vil forverre fagtilbudet.

Med.fak.
Det medisinske fakultet 
(Med.fak.) vil også få store pro
blemer neste år. Først og fremst 
vil det bare bli tatt inn 60 nye 
studenter framover på embetsstu
diet i medisin, mot dagens 70 
studenter. Dette på tross av at 
myndighetene ønsker en kraftig 

kurs faller bort. På de enkelte 
avdelingene vil forelesningsti
mer og seminarer bli kuttet 
merkbart ned på. I enkelte fag 
vil studentene sågar enten bare 
få tilbud om "seminar eller fore
lesning. Forslagene vil behand
les endelig i et ekstraordinært 
SU-møte onsdag 11.mars.

Inntaksstopp til høsten 
Det mest oppsiktsvekkende er 
at det seriøst vurderes ikke å ta 
opp studenter til l.avd. høstse
mesteret. Med de pengene fa
kultetet sparer på inntaksstopp 
håper de å ivareta et forsvarlig 
studietilbud til de studenter som 
allerede studerer juss. Konse
kvensen av inntaksstopp til høs
ten kan igjen føre til mindre 
bevilgninger, som kan slå svært 

blant annet juss, medisin og psy
kologi. Da tilskuddene kuttes 
mister de dyre fagene ’’ekstra- 
finansieringen” sin i tillegg til 
budsjettkuttene, noe som får al
vorlige konsekvenser. Siden 
mesteparten av tilskuddene er 
bundet opp i lønnsutgifter, ram
mes undervisningstilbudet. Bå
de juss og medisin vurderer inn
taksstopp til høsten.

Hva skjer?
På spørsmål om hva universi
tetsstyret har tenkt å gjøre med 
situasjonen, er Nordahl snar 
med å presisere at i denne sa
ken står universitetet, altså ad
ministrasjonen, studentene og 
fagpersonellet, samlet. Han 
forteller at Stortinget skal ta 
stilling til revidert statsbud
sjett i begynnelsen av mai. Pro
blemet er at det må strammes 
inn. De kan ikke bevilge mer, 
derimot kan de omfordele fi
nansieringen av de ulike pos
tene. Universitetene har med 
andre ord frist til mai med å 
overbevise politikerne på Stor
tinget om at utdanning bør få 
mer av kaka. På sin side må 
UiTø overbevise de folkevalg
te at Tromsø sårt trenger ek
strabevilgninger.

Hva gjøres?
Nordahl forteller at universi

økning på antallet uteksaminerte 
leger fra Tromsø. Farmasi kan 
heller ikke øke inntaket til 30 
studenter, slik planene opprinne
lig var, men kan bare ta i mot 
dagens 20 studenter.

Kosttilskuddet for obligatoris
ke utplasseringer på medisin em
betsstudiet, vil også bli redusert.

Mat. nat.
For Det matematisk-naturviten- 
skapelige fakultet (Mat.nat.) inne
bærer budsjettet et reelt kutt på 4 
millioner kroner, og dette med
fører en reduksjon av forskning

Gunnar Eriksen og Kristin Solberg fra SU varsler en hard 
hverdag for Jur.fak.
negativt ut for jussutdannelsen 
i Tromsø i det lange løp. Med 
flyttestrømmen sørover, der sær
lig folk med utdannelse og folk 

Universitetsstyrerepresentant Ingulf Nordahl varsler kamp 
om det reviderte statsbudsjettet.

tetet jobber på spreng for gehør 
hos politikerne. I midten av fe
bruar hadde de en konferanse om 
høyere utdanning med Kirke-, 
utdanning- og forskningsdepar- 
tementet (KUF), der probleme
ne ble lagt fram. Da UiTø 6. mars 
møtte den administrative delen 
av departementet, var signalet at 
universitetet fikk forståelse for 
problemene sine og at UiTø ved 
revidert budsjettbehandling var 
blant de fremste med tanke på 
ekstrabevilgninger.

For videre påvirkning av de 
folkevalgte har direktøren nett
opp hatt et møte med ’’troms- 
benken”, stortingsrepresentante

og undervisning på omtrent 25 
prosent. Kurs som krever kort- 
tidsengasjerte forelesere vil bli 
avlyst.

Det dreier her seg om om
trent 40 vekttall, og resultatet kan 
bli at studenter forsinkes og kan 
komme til å velge andre studie
steder enn Tromsø for å fullføre 
sine studier.

I tillegg vil undervisning i 
små grupper opphøres, og det 
vil bli økt bruk av større ple- 
numsgrupper. Dessuten vil 
feltkursene bli omgjort til dags- 
ekskursjoner; og det vil bli 

som ønsker å ta utdannelse drar, 
har ikke Nord-Norge råd til at 
studietilbudene i landsdelen ra
seres.

ne fra Troms, slik at de direkte 
kan påvirke både sine partier og 
Stortinget forøvrig. Det pågår en 
kontinuerlig dialog mellom uni
versitetet og departementet, sam
tidig med at Norsk Studentuni
on (NSU) driver konstant lob
byvirksomhet. I tillegg har lands
delen fått hjelp fra riksavisene 
der det fokuseres på sammen
hengen mellom rasering av stu
dietilbud i nord og flyttestrøm
men sørover.

Både Storting og regjering har 
gitt klare signaler om at høyere 
utdanning er viktig. Og det fak
tum at Tromsø er under utbyg
ging må tas hensyn til.

gjort innskjæringer på feltas- 
sistentene.

SVF
For Det samfunnsvitenskapelige 
fakultet (SVF) vil blant annet støt
ten til hovedfagsreiser reduseres. 
Dette innebærer at det ikke vil bli 
anledning for utenlandsekskur- 
sjoner, og at tilskudd til reiser i 
forbindelse med innsamling av 
materiale reduseres. Budsjettet 
vil heller ikke gi rom for oppjuste
ring og nyinnkjøp av datamaski
ner og annet IT-materiell til SVF.
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— Ta vare påde som er her

- Fornøyde studenter er mer verd en brosjyrer og kule plakater, mener rekrutteringsansvarlig Rachel Jakhelln.

En student er verd 
60.000 kroner i over
føringer til universite
tet. Studieinstitusjo- 
nene kjemper for hver 
bidige student for å 
sikre seg velvilje fra 
departementet når 
statsbudsjettet skal 
gjøres opp.

Per Steinar Moen
Lars Åke Andersen (foto)

- Et godt undervisning- og vel
ferdstilbudet er det beste vir
kemiddelet vårt for å lokke stu- 

til noe de allerede har blitt 
forespeilet.

- Akkurat nå reiser vi rundt 
på de forskjellige videregåen
de skoler i Nord-Norge for å 
informere om Universitetet i 
Tromsø. Vi ønsker å gi saklig 
og god studieinformasjon, slik 
at elevene har best mulig 
grunnlag for å velge det stu
diestedet vedkommende øn
sker, sier rekrutteringsansvar
lig-

Rett student på rett studie
sted er et viktig prinsipp - selv 
om studiestedet gjerne kan væ
re Universitetet i Tromsø.

- Vi markedsfører ikke oss 
for enhver pris. For eksempel 

har BI flere større reklame
kampanjer, uten at de forteller 
oss hvor mye studiene deres 
egentlig koster, mener hun.

Konkurranse
Kampen om studenten kommer 
ikke bare fra de andre univer
sitetene og høyskolene i Nor
ge. Jakhelln mener at arbeids
markedet også må ta-sin del av 
skylda for at studentnedgangen 
er merkbar.

- Vi merker konkurranse fra 
arbeidsmarkedet også, sier hun.

Arbeidsmarkedet har større 
rom for yngre arbeidsaktive 
personer enn tidligere, og dess
uten er etterspørselen etter for 

eksempel IT-studenter så stor 
at flere studenter velger å hop
pe av studiet før endt eksamen 
for å begynne i arbeid med be
gynnerlønn lik professorenes.

Større satsing
Universitetet i Tromsø satser i 
likhet med de andre universi- 

x tetene i Norge mer og mer på 
rekruttering.

- Nå som studenttallet for 
første gang på lenge er syn
kende, setter vi mer fokus på 
studentrekruttering, sier Ra
chel Jakhelln.

Dette har hun personlig tjent 
på. I august i fjor bevilget uni
versitetet midler til en heltids

ansatt som har re
kruttering som ho- 
vedansvarsområde.

Besøk på videre
gående skoler, bro
sjyreutgivelser og 
deltagelse på Sjø- 
lyst-messa Ung 98 
er virkemidlene 
som skal få studen
tene til å velge 
Tromsø i stedet for 
andre alternativer.

- Universitetet 
har oppdaget viktig
heten av studentre
kruttering, og re
kruttering ble tatt 
opp på en sak i uni
versitetsstyret for
leden, sier Jakhelln.

Mindre enn 
NTNU 

Hun vet ikke nøy
aktig hvor mye pen
ger universitetet 
satser på rekrutte
ring, men innrøm
mer at det nok må 
være en del mindre 
per student enn for 
eksempel NTNU i 
Trondheim.

- Men vi bruker 
en del penger fra 
sentralt hold, og i 
tillegg har de enkel
te fakultetene også

blitt mer bevisst på rekrutte
ring. For eksempel brukte Nor
ges fiskerihøgskole nesten 400 
000 på en kampanje nylig, sier 
hun.

Ikke overraskende
Studentnedgangen har ikke 
kommet som en overraskelse 
for universitetsledelsen. I føl
ge prognosene kommer stu
denttallet til å synke kraftig i 
flere år fremover.

- Studentkullene tar seg opp 
igjen rundt år 2005, men fram 
til da blir det nok en nedgang, 
fastslår Jakhelln.

denter til Tromsø. Det hjelper 
lite med fancy plakater og flot
te brosjyrer hvis vi ikke har noe 
å tilby våre studenter, sier hun. 
Universitetet i Tromsø merker 
godt den harde kampen om de 
verdifulle studentene. For stu
dentene betyr kroner i kassa 
og fortsatt mulighet til ut
bygging. I fjor ble det regnet ut 
at en student er verd omtrent 
60 000 kroner i overføringer 
fra staten.

Rachel Jakhelln mener like
vel at situasjonen er verre ved 
enkelte høyskoler.

- ”Vi nærmer oss et kynisk 
nivå”, fikk jeg til svar da jeg 
spurte en kollega ved en høy
skole om hvor langt de vil gå 
for å få flere studenter, sier 
hun betenkt.'

Rett student til rett tid
Universitetet ønsker seg mot
iverte studenter som kommer

Bergen: 
Reklamefilm.

NTNU: Prioriterer 
dette høyt

Universitetet i Bergen går til 
kinoene for å lokke studenter 
til Vestlandet.

- Vi har fått laget en rekla
mefilm som blir satt opp på ut
valgte kinoer, sier Arne Salbu, 
førstekonsulent ved informa
sjonsavdelinga ved Universite
tet i Bergen.

I likhet med Universitetet i 
Tromsø, har Bergen en person i 
fulltidsstilling som jobber med 
studentrekruttering. Ame Sal
bu sier at universitetene nå har 
skjønt viktigheten av et høyt stu
denttall.

- For to år siden snakket man 
om hvordan man skulle begren
se studenttallet - i dag er situa

sjonen noe helt annet. Bevilg
ningene henger sammen med 
studenttallet, derfor satser vi 
bevisst på rekruttering for å hol
de oppe studenttallet, sier han.

Brosjyrer og 
ambassadører

Ellers satser bergenserne på 
brosjyreutgivelser, messer og 
skolebesøk.

- Vi utdanner studenter til 
såkalte ambassadører som rei
ser rundt på forskjellige skoler 
og forteller om universitetet. 
Disse studentene bør helst kom
me fra det stedet de skal besø
ke, for å gi en viss identitet for 
elevene, sier han.

Norges tekniske og naturviten
skapelige universitet (NTNU) i 
Trondheim satser sterkt på re
krutteringsarbeid. I forbindel
sen med navneskiftet fra NTH 
til NTNU i løpet av 1996, bruk
te studieavdelinga tre millioner 
kroner på å markedsføre nav
net.

- Vi har et årsbudsjett på 2,9 
millioner kroner, sier Cathrine 
Hole som jobber med rekrutte
ring på NTNU.

Pengene våre går til alt fra 
opptrykk av informasjonsmate
riell til forskjellige arrange
menter.

- Vi tror absolutt at det nyt
ter, sier hun.

Og kanskje nytter det. NT
NU har ikke opplevd den dra
matiske nedgangen i studenttal
let som Universitetet i Tromsø 
har fått kjenne: Trønderne haf 
opprettholdt studenttallet på i 
overkant av 18.000 studenter, 
og selv ikke på de åpne studie
ne merker de nedgang.
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Idrettshallen falt i grus
Politisk rådgiver i 
Kirke-, undervisning- 
og forskningsdeparte- 
mentet, Helene Lange
land, er klar i sin tale. 
Det blir ikke idrettshall 
i Tromsø hvis KrF 
sitter med regjerings
makta til høsten.

Per Steinar Moen

- Det finnes nok av politikere 
som ikke holder det de lover. 
Jeg skal være ærlig. Jeg tror det 
blir svært vanskelig for oss å pri
oritere idrettshall til studentene 
i Tromsø, sier hun.

Tromsø er det eneste univer
sitetet som verken har idretts
hall eller studenthus. For ikke 
lenge siden fikk Oslo sin andre 
idrettshall, og mange i Tromsø 
mente nå at turen var kommet til 
oss. Men nå ser det usedvanlig 
mørkt ut.

Bør prioritere 
teorifagsbygg

- Jeg vil gi Tromsø ett godt råd: 
Ikke prioriter både teorifagsbygg 
og idrettshall, sier Langeland.

Hun mener at det enda er håp 
for at Tromsø kan få det etter
lengtede teorifagsbygget, og at 
KrF har kjempet lenge for dette.

- Vi skjønner at det er behov 
for idrettshall i Tromsø, og vi 
er klar over at Oslo nettopp har 
fått ny idrettshall. Men det er 
pengene det står på.

Etter de siste beregningene 
trenger idrettshallen bare 6,5 
millioner kroner for å bli reali
sert.

- Et slikt beløp er ikke lite i 
budsjettsammenheng. Men som 
sagt, det går ikke på hva vi øn
sker - vi har bare ikke råd til 
idrettshall i Tromsø, sier Hele
ne Langeland.

Skuffa
Styreleder i studentsamskipna
den er skuffa over regjeringa, og 
mener at situasjonen er kritisk.

- Nå må vi jobbe bare enda 
hardere sejv om det ser mørkt ut 
akkurat nå, sier Bjørn Rasmus
sen.

Han har sjekka med opposi
sjonen, og de sier at Tromsø vil 
få idrettshall hvis regjeringen går 
inn for det. Men nå ser det ut til 
at Lilletun og gjengen knuser 
drømmen om idrettshall i Trom
sø.

Styrelederen kommer til å 
konsentrere oppmerksomheten 
mot de tre regjeringspartiene og 
Tromsø kommune.

- For å trekke noe positivt ut 
av dette, vet vi nå hvor vi må 
sparke for å få gjennomslag. 
Spørsmålet er bare hvor hardt vi 
kan sparke, sier Rasmussen.

Slag i ansiktet
- Dette er ikke det første sla
get i ansiktet for dette pro
sjektet. Vi har vært uheldig tid
ligere, blant annet kom søkna
den for sent i fjor for å bli tatt 
med i behandlinga av statsbud-

Idrettshall for alle
Hasisti to tusw kw*

Tnnnsøstudentenes idreasktg;
— Vi er fornøyde
W. VlMwW w

Hi

Faksimile av Utropia 25. februar.

sjettet for i år. Men dette er 
forhåpentligvis det siste sla
get i ansiktet vi kommer til å 
ta i mot, sier et optimistisk 
styreleder.

Bjtflrn Rasmussen blir ikke 
overrasket hvis regjeringa ikke 
vil prioritere idrettshallen på 
revidert statsbudsjett i løpet 
av våren. Men han har fortsatt 
håp om at statsbudsjettet til 
høsten vil gi klarsignal for byg
gestart av Tromsøs første 
idrettshall.

- Jeg kommer til å bli svært 
skuffet hvis vi ikke får idretts
hall til høsten, sier han.

Blander kortene
Bjørn Rasmussen reagerer og
så på antydningene fra poli
tisk rådgiver Helene Lange
land om at Tromsø kun bør sat
se på en ting av gangen, og 
ikke forlange å få både teori
fagsbygg og idrettshall samti
dig.

- Hvis politisk rådgiver me
ner dette, viser det bare hvor 
lite hun har fulgt med. Uni
versitetet er en statlig institu
sjon og samskipnaden er en 
privat organisasjon. Og hvis 
man skulle prioritere kun en 
ting om gangen, hadde ikke 
universitetet vært det det er i 
dag, mener Rasmussen.

Ikke avgjørende
Rektor Tove Bull mener at det
te er et dårlig signal, men tror 
ikke at det foreløpige avsla
get fra regjeringen har stor 
effekt på rekrutteringa til uni
versitetet.

- Det står nok ikke på 
idrettshall hvorvidt universi
tetet klarer å rekruttere stu
denter eller ikke, mener hun.

Hun mener det største re
krutteringsproblemet til 
Tromsø, er at nordnorsk ung

dom er mye mer mobil enn ung
dom fra Østlandet.

- Universitetet i Oslo rekrut
terer best fordi ungdom som na
turlig hører til under deres uni
versitetet ikke vil flytte på seg.

— Ingen katastrofe for TSI

TSIs leder, Pål Morten Grande, sier at TSIs tilbud ikke vil bli påvirket av at det ikke blir 
noen idrettshall.

- At det ser ut som om 
Tromsø ikke vil få 
idrettshall, er ingen 
katastrofe for oss. Det 
vil ikke gå ut over tilbu
det vårt, sier leder Pål 
Morten Grande i Trom- 
søstudentenes idretts
lag (TSI).

85 prosent av ungdommen på 
Østlandet blir værende der, 
mens det tilsvarende tallet i 
Tromsø er på 60 prosent, 
opplyser rektor Tove Bull.

Kritiserer ledelsen
Bjørn Rasmussen synes det 
er synd at universitetsledel
sen ikke prioriterer student
velferd.

- Forskjellige uttalelser 
fra rektor Tove Bull støtter 
ikke opp vår sak. For store
bror er fagtilbudet det som 
er det viktigste for rekrutte
ringa. Universitetsledelsen 
la fram en rapport om stu
dentrekruttering da universi
tetsstyret diskuterte denne 
saken forleden. Da ble stu
dentvelferd nevnt med to lin
jer, sier Bjørn Rasmussen.

Flere faktorer
- Et utdanningsmiljø består 
av forskning, undervisning, 
velferd og studiefinansie
ring, hvor hovedsakelig fors
kning blir prioritert ved uni
versitetet. Universitetsle
delsen satser ikke like grun
dig og seriøst på studentvel
ferd som jeg ønsker at de 
skal gjøre det, sier Rasmus
sen.

Han mener likevel at le
delsen gjør mye bra med stu
dentvelferden, og at de også 
har vært på banen når det 
gjelder idrettshall.

- Universitetsledelsen

Per Steinar Moen
Lars Åke Andersen (foto)

- TSI har selv ikke penger til å 
finansiere dette på egen hånd, 
og vi har heller ingen politisk 
makt. I realiteten er det ingen
ting vi kan gjøre for å få idretts
hall i Tromsø, sier Grande.

Han mener det er viktigst for 
TSI å jobbe med det de allerede 
har, selv om han er skuffet over 
at det ser ut til å bli bomberom 

har gitt mye penger til forpro- 
sjekteringa av idrettshallen. 
Men de burde ha god nok inn
flytelse på myndighetene til 
at de kan få gjennom idretts
hallen, hevder Rasmussen.

Kommunen må gi sitt 
Styrelederen mener at Trom
sø kommune burde ha gitt fle
re millioner til idrettshallen.

- Studentene betyr mye for 
Tromsø, og det burde være i 
deres interesse at tromsøstu- 
dentene får en idrettshall. 
Først og fremst vil en idretts
hall sannsynligvis gi økt re
kruttering til Tromsø som 
igjen vil gi mer penger til kom
munen. Dessuten vil en stu- 
dentidrettshall også lette tryk
ket betydelig på de andre 
idrettshallen i Tromsø kom
mune, sier Rasmussen.

- Men hvis de ikke kan støt
te oss økonomisk, bør de set
te inn all sin politisk kraft mot 
politikerne sørpå.

Jævelvinter
Bjørn Rasmussen har også et 
siste kort på hånda.

- Vi får håpe på en ny jæ
velvinter, slik at politikerne 
må prioritere oss idrettshall. 
Med ti måneder vinter må vi 
ha et sted hvor vi kan opphol
de oss innendørs, humrer Ras
mussen.

for flere av TSIs aktiviteter noen 
år framover.

- Men idrettshall har mye å si 
for rekruttering. Bergen og Oslo 
kommer til å bruke deres nye 
idrettshaller bevisst i deres re
krutteringskampanjer, og jeg 
regner med at NTNU i Trond
heim kommer til å gjøre det sam
me. Det er spesielt synd at vi 
ikke får idrettshall, nå som stu
denttallet er på vei ned, mener 
Grande.
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Nye doktorgrader:

Innan kinesisk medisin
Den kinesiske forskaren 
Gao Quipin disputerte den
20. februar for den filosofis
ke doktorgrad (dr. philos) 
ved UiTø.

Gao Quipin kjem i frå eit institutt for 
tradisjonell medisin i Kina. Han har gjort 
sitt doktorarbeid ved Avdeling for ek
sperimentell patologi, Institutt for me
disinsk biologi. Avhandlinga tar utgangs
punkt i ein sopp, Tremella fuciformis, 
som blir brukt i tradisjonell kinesisk

Om virus
Øyvind Nilsen disputerte 
den 14. februar for 
Dr.scient.-graden ved UiTø.

Avhandlinga skildrar eit studie virus- 
morfogenese i bakteriesystemet P2/P4, 
med spesiell vekt på genetisk regule
ring av viruset si form og storleik. Mu- 
terte virus som er defekte i desse regu- 
leringseigenskapane blir isolert. Ved å 
karakterisere slike muterte virus, ved 
bruk av forskjellige metodar, har ein 
fått innsyn i kva for gener som er naud
synte for å danne virus sine kapsid, kva

medisin mot infeksjonar og svekking
Frå denne soppen har han reframstilt 

ei rekkje stoff som viser seg å stimule
re makrofaga, ein celletype i kroppen 
som er sentral i kroppen sitt naturlege 
immunforsvar. Gao Quipin har forska 
seg fram til at når desse stoffa blir bund
ne til mikropartiklar blir verknadene for
sterka.

Slike stoffkombinasjonar kan i uhyre 
små mengder tryggjar eksperimentdyr 
mot elles dødelege infeksjonar, noko 
som kan bidra til utvikling av nye medi
sinar.

proteinar som inngår i kapsiddanning 
og korleis desse proteina binder seg til 
kvarandre.

, Dette arbeidet yter til auka forståing 
for korleis viruskapsider, og makromo- 
lekylar generelt, vert danna og korleis 
dei er samansett. Detaljert kunnskap om 
dette er naudsynt for å utvikle medika
ment som hemmar virus-

morfogenese ved blokkering av dan
ning av spesifikke kjemiske bindingar 
mellom virus sine enkeltkomponentar.

Øyvind Nilsen er biolog og har sidan 
1991 vore tilsett ved Medisinsk gene
tisk avdeling ved UiTø.

Studentrabatt i Tromsø
Disse forretningene og bedriftene innrømmer studenter rabatt mot at man viser studentbevis sammen med kvittering for betalt semester

avgift. For å unngå misforståelser bør man opplyse om at man er student og vise studentbeviset uoppfordret.
Rabattene innrømmes i perioden 15.8.97 til 14.8.98.
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— Flytter gjeme til Lofoten
Det sier fiskerikandi- 
datstudentene som 
sist helg hadde fiske- 
riseminar på Ballstad. 
Studentene som van
ligvis holder til ved 
Universitetet i Tromsø 
hadde bare lovord å si 
om oppholdet i Lofo
ten.

Sondre Mikal Knutsen
(tekst og foto)

Initiativtaker for seminaret var 
utflyttet vestvågøy væring Torg- 
unn Rist, som sammen med to 
andre hadde planlagt turen i over 
et halvt år.

- Siden jeg har bodd i Lofo
ten store deler av mitt liv er jeg 
innforstått med hva fiskerinæ
ringen har å tilby. Derfor var 
det en fin anledning til å ta med 
resten av kullet på informa- 
sjonssøkning hos bedrifter med 
tilknytning til fiskerinæringen, 
sier Torgunn Rist.

Tatt imot av ordføreren 
Første stoppested på turen var 
Melbu fiskeindustri.

- Vi ble godt mottatt og fikk 
en lærerik omvisning på bedrif
ten. Da vi ankom Kremmervi- 
ka, som skulle være tilholds
sted for oss under oppholdet, 
var ordfører Frank Rist på plass 
for å ta imot oss. Han gav oss 
generell informasjon om kom-

Vil du:
Jobbe med PR 

Være kafévert 
Hente stjernene 

Arrangere konserter 
* Sjenke

Samfimnet

Tran til 
alle 
fiskeri- 
kandi- 
datstu- 
dentene

_ JMtM Samhinne£ 
Samfunnets infotelefon 

77644916

Færre kvinner
625 personar dispu
terte for doktorgraden 
ved norske universitet 
og vitskapelege høg
skular i fjor, med ein 
kvinnepart som vart 
redusert i frå 34 til 32 
prosent.

Både innan teknologi, matema
tikk, naturvitskap, landbruks- 
vitskap og veterinærmedisin 
var det færre kvinnelege dok
torgradar enn året før. Men alt 
i alt har andelen av kvinner som 

F

munen og ellers om Lofotregi- 
onen, sier hun.

Neste dag var Marine Lipids 
besøkssted for de 29 studente
ne, det spesielle med den be
driften er at den er styrt av tid
ligere fiskerikandidatstudenter. 
Prøvesmaking ay tran produsert 
i Storeidøya. stod også på pro
grammet.

- Etter å ha evaluert opphol
det i Lofoten var alle enige om 
at både det faglige og sosiale 
utbyttet hadde vært enestående. 
Bedriftene vi besøkte skal ha 
ros for en unik informasjon 
som helt klart vil bli brukt vide
re i studietiden, sier Torgunn 
Rist.

Vil til Lofoten
Noen av studentene lot seg rive 
så med at etter helgeoppholdet 
at de ikke utelukker å flytte til 
Lofoten dersom kommunene 
har noe å tilby etter studieti
den. En av dem, Eirik Haua fra 
Bærum, ble svært fascinert av 
Lofoten.

- Jeg kunne godt tenke meg 
å bo her noen år, sier Haua, som 
besøkte Lofoten for første 
gang.

Kanskje kan dette være et 
ledd i å få nyutdannede perso
ner til Lofoten i stedet for bare 
å høre om fraflytting. Fiskeri
kandidater er uans'ett sikret jobb 
etter seks års utdanning.

- De fleste begynner i job
ber som er tilknyttet fiskerinæ
ringen, men også jobber innen 
bank, forsikring, handel og kon

med doktorgrad
tar doktorgrad auka kraftig 
sidan 1990. I følgje Norsk In
stitutt for studiar av forsking 
og utdanning er det for tidleg å 
seie om denne nedgangen i fjor 
er tilfeldig eller om det er ut
trykk for ein meir varig stag
nasjon.

28 prosent av alle disputa
sar i fjor fann stad innanfor ma
tematikk og naturvitskap. Hu
manistiske og samfunnsvit- 
skaplege fag hadde til saman 
26 prosent av doktorgradane, 
medan teknologi og medisin 
stod for høvesvis 20 og 18 pro
sent, melder NTB.

sulentvirksomhet er vanlig blant 
ferdigutdannede kandidater, for
teller Haua.

For dårlig
Ordfører Frank Rist mener kom
munen er alt for dårlig til å knyt
te kontakt opp mot høgskole- 
og universitetsstudier som på 
sikt kan være lønnsom for Lo
foten.

- Det er helt klart viktig å ha 
kontakt med utdanningsmiljøer 
som kan trekke ferdigutdanne
de studenter til og ikke vekk fra 
Lofoten. Vi må helt klart bli 
flinkere til å fremheve de ver
diene som er her, sier Frank 
Rist.

Han tar på vegne av kommu
nen selvkritikk for liten kon
takt og dårlig informering til 
personer som tar høyere utdan
ning.

Fikk tran
Fiskerikandidatstudentene som 
sist helg var på besøk i Lofoten 
fikk et rikelig innblikk i fiske
rinæringen på Vestvågøy. Fre
dag fikk hver student tildelt en 
flaske tran etter et foredrag på 
bedriften Marine Lipids i Stor
eidøya. .Noen av de tilreisende 
ble så fascinert av Lofoten at 
de ikke utelukker å flytte til 
Lofoten dersom kommunen har 
noen lukrative jobber å tilby. 
Men først skal de 29 besøken
de gjennom seks år på skole
benken ved Universitetet i 
Tromsø.

Blir verande i 
Nord-Noreg 
Ei ny undersøking viser av to av 
tre studentar som i perioden 1974- 
96 tok hovudfagseksamen, fullfør
te profesjonsutdanning eller ein 
doktorgrad ved Universitetet i 
Tromsø blei verande i Nord-No- 
reg etter ferdig utdanning.

Blant dei sømorske studentane 
ved Universitetet i Tromsø valte 
så mange som ein av fire å ikkje 
flytte sørover etter studietida. Pro
sjektleiar Peter Arbo seier til avi
sa Nordlys at dei nordnorske for
skingsinstitusjonane er viktige sys
selsettingsområder for kandidat
ane som vel å bli verande i lands
delen.

English 
summary

Hard times for the 
university 

Experiencing cuts in govern
ment funding, The Universi
ty of Tromsø is currently fa
cing a financial crisis.

- During my 30 years at 
the university, I have never 
experienced such a difficult 
financial situation as the one 
we have this year, says Uni» 
versity Director Harald 
Overvaag.

The Department for Edu
cation has proposed that the 
university’s budget be redu
ced with NOK 24 mill. The 
Parliament is to take the fi
nal decision this autumn.

Says headmistress Tove 
Bull: - If this trend conti
nues, we will face a crisis. 
She claims that the Univer
sity of Tromsø is stricken 
harder than the other univer
sities by the financial cuts.

Closing the university
In connection with the seri
ous financial situation, stu
dents at the university are 
planning a demonstration, 
which is to be held Monday 
16th of March.
The Student Council took the 
initiative for the demonstra
tion, and has received full 
support from the administra
tion. All teaching and rese
arch activities will stop this 
day.

- We aim to visualise the 
effect of continued reduced 
funds, says student represen
tative Harold Nordgård at 
The Faculty of the Humani
ties.

Students and employees 
will meet in the city centre, 
where speeches and enter
tainment of various kinds will 
be part of the programme.

- We urge all students and 
employees to join the de
monstration. There is no re
ason that employees should 
not take part, says head of 
the Student Council, Torgeir 
Knag Fylkesnes.

No sports hall after all 
- Many politicians do not 
keep what they promise. Ho
nestly, I think it will be very 
difficult for us to give a spots 
hall in Tromsø top priority, 
says Helene Langeland, po
litical adviser in The Depart
ment for Education.

Tromsø is the only uni
versity in Norway that can
not offer its students satis
factory sports facilities. Os
lo recently got their second 
sports hall, and many people 
in Tromsø thought that now 
Tromsø was next.

Chair of the Samskipna
den Board, Bjørn Rasmus
sen, is very disappointed: - 
Now we will have to work 
even harder, even though it 
does not look very promi
sing at the moment. I will be 
very disappointed if we do 
not get a sports hall by this 
autumn.
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Universitets-
saksa

Dårligere i matte 
etter reform 94 

I fjor høst lok de første 
Reform 94-elevene fra vi
deregående skole eksamen 
i de grunnleggende malte- 
kursene MA 100 og MA 
001 ved universitetet. 
Strykprosenten i fjor høst 
ble på 39 prosent, mens 37 
prosent hadde trukket seg 
fra eksamen. De siste åre
ne har strykprosenten lig
get på rundt 20. En under
søkelse som instituttet ny
lig gjennomførte konklu
derer med at endringene i 
matemalikkundervisn in
gen på de videregående 
skolene etter Reform 94 
gjør elevene dårligere rus
tet til realistutdannelsene 
på universitetet.

Universitas, Oslo

Verre enn 
grunnskolen 

I lang tid har mediene slått 
opp den store mangelen på 
IT-materiell i grunnskolen 
og den videregående sko
le. Nå viser det seg imid
lertid at situasjonen ved 
landets universiteter er 
langt verre. Verst er kan
skje situasjonen ved NT- 
NU, som har 350 maskiner 
fordelt på 18 000 studen
ter. Mens dekningsgraden 
på IT ved NTNU er på 1.9 
prosent, er den 17.5 pro
sent i videregående skole 
og 5.5 prosent i grunnsko
len (ifølge Statistisk sen
tralbyrå). Ved UiTø er si
tuasjonen om mulig enda 
verre, her er det 100 stu
denter per tilgjengelig da
tamaskin på lavere grad. 
UiO er ikke mye bedre, med 
1000 PC som skal dekke 
behovet for 38 000 studen
ter. Imidlertid blir investe
ring i nytt utstyr garantert 
en av postene som blir ska
delidende når universiteter 
og høyskoler skal sette 
budsjettkuttene ut i livet

Studentforum NSU

Tar sitt eget liv i 
venteko

Studenter i Trondheim må 
vente i minst fire uker for å 
få hjelp fra Psykososial av
deling på Moholt (PS A).

- I verste fall kan lang 
ventetid provosere fram 
selvmord, sier selvmords- 
forsker og overlege i psy
kiatri Michael Setsaas.

Ola Røslum. overlege 
ved PSA på Moholt, be
klager sterkt den lange 
ventetiden og forklarer den 
med stor pågang etter ny tt- 
år. - Slike problemer blir 
diskutert neslen hver dag 
internt.

Under Dusken, 
Trondheim

Hum.fak. i gang
Studentengasjemen 
tet på Hum.fak. er 
oppegående igjen 
etter lang tid med 
stillstand.

Per Steinar Moen
Lars Åke Andersen(foto)

- Hum.fak. har vært et fakultet 
studentene bare er ett til to år 
før de går videre, sier initiativ
taker Harold Nordgård.

For tiden går arbeidsutval
get på Hum.fak. rundt på alle 
fag, hvor de ønsker at studen
tene skal ta initiativ og danne 
såkalte fagutvalg.

- I tillegg kommer vi til å 
holde årets første studentråd 
(SR) fredag 13. mars, hvor to 
representanter fra hvert fagut
valg kan møte, sier Nordgård.

Viktig
Nordgård har fatt med seg fle
re andre ildsjeler i sitt arbeids
utvalg. Anne Dahl er fagut- 
valgskoordinator, og Sigrun 
Høgatveit Berg er nestleder, 
mens Harold Nordgård selv er 
leder.

- Det er viktig at studentene 
tar tak i sin egen studiesitua
sjon. Blir man med i fagutvalg, 
kan man påvirke undervisnings
formen, pensumlister og man

Klesbutikk søkjer ekstrahjelp:

Jente: 18-24 år
- Eit klart regelbrot 
overfor Likestillings
lova, konstaterer 
rådgivar Lars Chris
tensen ved Likestil
lingsombodet. Kles
butikken Carlings 
søkjer ekstrahjelp og 
vedkommande bør 
vere jente i alderen 
18-24 år.

Hallgeir Løland Torpe

Det er ei oppslagstavle på Uni
versitetsbiblioteket (UB) som i 
løpet av dei siste vekene har 
vore åstaden for ei stillingsan
nonse der ordlydeh er følgjan
de:

’’Carlings søker x-trahjelp. 
Jente: 18- 24 år. Du må kunne 
steppe opp ved behov, både 
dagtid og kveldstid, interesse for 
klær er en selvfølge. Personlig 
oppmøte på Jekta-senteret!”.

(

Regelbrot
Etter det Utropia erfarer er det 
mange studentar som reagerer 
på nettopp denne stillingsan
nonsen. Og stridens kjerne er 

kan arrangere eksamenssemi
nar, sier Nordgård.

Fellesorgan
1 tillegg har arbeidsutvalgene på 
Hum.fak., Jur.fak. og SVF dannet 
Arbeidsutvalgenes fellesorgan 
(AFO).

- På denne måten kan vi stå 
sammen om saker som angår alle 
studentene rundt UB: pc-situa- 
sjonen, lesesaler og inneklima, 
sier Nordgård.

Selv er han svært optimistisk 
på framtida.

- Mange vegrer seg å gjøre 
noe fordi de ser på oss som stu- 
dentpolitikere og ikke engasjer
te studenter. Vi jobber jo med 
for å gjøre det beste for folk som 
studerer her, sier han.

Støtte
Nordgård ønsker at studentrådet 
skal bli beslutningsdyktig.

- Vi er en gjeng med driv og 
entusiasme, og hvis vi klarer å få 
et beslutningsdyktig SR, vil vå
re studentrepresentanter i stu
dentstyre skjønne at de har et helt 
fakultet i ryggen. Det tror jeg er 
viktig for dem sier Nordgård.

En entusiastisk gjeng bygger 
opp studentengasjementet på 
Hum.fak. Fra venstre: Roy T. 
Magnussen, Sigrun H. Berg, 
Anne Dahl. Foran: Harold 
Nordgård.

altså at denne klesforretninga 
søkjer etter eit bestemt kjønn, 
samt oppgir 18 til 24 år som aktu
ell alder.

Rådgivar ved Likestillings- 
kontoret, Lars Christensen, mei
ner denne annonsen kan vera ei 
klart regelbrot overfor i Likestil
lingslovens paragraf 4, herunder 
Likestilling ved tilsetjing, første 
avsnitt:

’’Såfremt det ikke finnes en 
åpenbar grunn for det, må en 
stilling ikke lyses ledig for bare 
det ene kjønn til stillingen”.

Ikkje Overraskande
Kvinnepolitisk ansvarleg i stu
dentstyret, Margrete Allem Bro
se, reagerer også:

- Det står jo eigentleg her at 
ein må vere ung og pen, og bør 
vel ikkje stå rett ut i slike annon
sar, seier ho.

Ho reagerer negativt på dette 
her først og fremst fordi:

- Alle må ha rett til å søkje 
etter ein jobb. Det må vere tid
legare yrkesrøynsle som må tel
je når det gjeld kvalifikasjonar i 
jobbsamanheng”.

Margrete Allem Brose håpar 
at klesbutikken med dette blir 
merksam på at det ikkje tillate at 
formulere annonsar slik og hå
par dei som har utforma den blir

det

sett på plass. Men 
studentane sin kvin
nepolitiske leiar kjem 
nok ikkje til å fotføl- 
gje akkurat denne 
saka.

- Trass alt er det 
mange andre og 
langt viktigare saker 
å gripe fatt i dag, på
peikar ho.

8. mars
Dessutan må 
nemnast at i sam
band med den inter
nasjonale kvinne
dagen 8. mars gjekk 
Margrete og mange 
andre Tromsø-stu- 
dentar i demonstra
sjonstog under paro
lar som ’’Universite
tet i Tromsø: 21 professorer er 
kvinner - 231 professorer er 
menn”, ”Nei til kontantstøtte - 
ja til gratis barnehagar og 6-ti- 
marsdagen”, samt ’’Forsvar ret
ten til sjølvbestemt abort”.

Beklager
Johan Simonsen som er region- 
leiar for Carlings-kjeden i Nord- 
Noreg vedgår at dei med denne 
annonsen har gjort ein feil.

- Ved ein glipp blant ein av

JlKTf : 1^-2*/ Ål

M Itørø STPPf OPP rø> 
KWt, Mpc M6Tf0 t* wewsn 
iMTctcsse for ncg ex ch

røRum.!* opimrø ni jom- 
pEKTgRtr i

Denne plakaten kan vere eit klart 
regelbrot på likestillingslova.

våre tilsette blei det uheldigvis 
ein slik ordlyd, hevdar han.

Simonsen poengterer at dei 
omstridde orda i annonsetek
sten eigentleg skulle ha vore: 
’’Jenter oppmodast til å søkje”.

I så måte har Johan Simonsen 
stor forståing for at enkelte vil 
reagere negativt på formulering
ane i nettopp denne stillingsan
nonsen og forsikrar at slikt kjem 
aldri til å skje igjen.
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Telemedisinsk senter:

Tusen nye arbeidsplasser?
Verdens helseorgani
sasjon har sendt enn 
forespørsel om Regi
onsykehuset i Tromsø 
(RiTø) kan bli teleme
disinsk senter for 
Europa og store deler 
av Asia.

Per Steinar Moen
Lars Åke Andersen (foto)

I dag har telemedisinsk senter ved 
RiTø 25 ansatte og en landsfunk- 
sjonfor forskning og utvikling av 
telemedisn i Norge. Hvis Verdens 
helseorganisasjon velger å plas
sere en av fem regionale teleme- 
disinskesentrer i Tromsø, kan det 
på sikt føre til hele tusen nye ar
beidsplasser innenfor forskning 
og utvikling av telemedisin i 
Tromsø.

Verdensmestere
- Det viser at arbeidet vi har gjort 
i Tromsø har fått stor aksept også 
internasjonalt. Grunnen til det er 
at vi er vedens beste i telemedisin 
når det gjelder å ta bruk av ny tek
nologi i praksis, sier nestleder Stu- 
rePettersen.

Men det er en lang vei å gå før 
drømmen om tusen nye arbeids
plasser vil bli realitet. Først og 
fremst må Verdens helseorgani
sasjon gi klarsignal om Tromsø 
skal få et av sentrene - og dette 
blir først klart om et halvt års tid.

Stor betydning
Men RiTø har planene klare alle
rede. - Vi har allerede ordnet tomt 
til et nytt bygg, og første av i alt 
tre byggetrinn vil få oppstart til 
neste år, sier Pettersen.

- Det er mange store og ugjor- 
te oppgaver som ligger foran oss 
hvis vi skal ha ansvarert for utvik-

Verdens 
helseorga
nisasjon 
ønsker 
Tromsø som 
et regions- 
senter for 
telemedisin 
i Europa og 
deler av 
Asia. På sikt 
kan dette gi 
tusen nye 
arbeidsplas
ser til 
Tromsø.

ling for forskning på dette områ
det for hele Europaog store deler 
av Asia.

Han regner med at omtrent ti 
år vil det nye senteret i Tromsø 
være førdigutbygd, men tusen ar
beidsplasser. Selv er han ikke i 
tvil om at Tromsø vilklare å mes
tre oppgaven.

Nordnorsk Fornebu
Han håper senteret kan bh en nord
norsk motvekt til Fred. OlsensIT- 
drøm om Fornebu.

- Dette vil få stor betydning 
for landsdelen som helhet, slår 
Pettersen fast.

- Det kan selvfølgelig bli vel

dig vanskelig å skaffe nok kompe
tanse, forvi vil jo heller ikke tøm
me hele Nord-Norge for eksper
ter. Vi må gå til utlandet, mener 
Sture Pettersen.

Universitetet tilbakeholden
Sture Pettersen synes universite
tet har vært svært tilbakeholden 
når det gjelder telemedisin. Em
betsstudiet i medisin har ikke te
lemedisin i det hele tatt på pensu
met, mens andre universiteter i 
Norge har kommet lengre enn 
Tromsø på dette feltet.

- Vi har fått tilbakemeldinger 
fra NTNU i Trondheim om at de 
ønsker å se nærmere på hva vi 

driver med. Jeg skulle ønske at 
Universitetet i Tromsø også viste 
mer engasjement på dette områ
det, mener Sture Pettersen.

Selv om universitetet tilsyne
latende ikke tar telemedisin seri
øst nok, har arbeidet på RiTø fått 
god aksept fra fylkespolitikerne.

Tverrfaglig
Telemedisin består av å tilby hel
setjenester over avstand, hvor spe
sielt diagnoseringsarbeid kan bli 
gjort på stedet uten at pasienten 
trenger å reise langt for å komme 
til spesialisten. Både behandlings
tida og -kostnaden reduseres dra
matisk, samtidig som at pasienten 

får et mye bedre helsetilbud.
Telemedisin er helsetjenester 

som benytter moderne informa
sjonsteknologi, hvor overføring av 
tekst, lyd, bilde og film settes inn 
i en medisinsk kontekst.
-1 dag brukes også hjemmeba

serte tjenester. For eksempel kan 
nyhetsgrupper på Internett brukes 
som gruppeterapi for schizofre
ne.

- Istedenfor å sende schizo
frene pasienter ut av Åsgard med 
flere pilleresepter under armen, 
er da bare å gi pasienten en pc og 
intemettilknytning, humrer Pet
tersen.

Utropia relanseres på Internett
Endelig er Utropia 
oppdatert på Internett 
igjen, etter å ha ligget 
brakk siden i fjor 
høst.

Rune Thomassen

Aslak Haanshuus er ansatt som 
intemettansvarlig i Utropia.

- Hvorfor mener du det er be
hov for å ha Utropia på Internett?

-Det aller viktigste er at til
gjengeligheten øker. Bruken av 
Internett har økt mye i det siste, 
og særlig studenter er flittige bru
kere. Studenter ved andre univer
sitet og høyskoler får lettere til
gang til avisen. Dessuten er det 
viktig at Utropia ikke henger et
ter de andre avisene. De fleste 
avisene i dag har en nettutgave. Å 
legge avisen ut på nettet åpner 
dessuten for flere muligheter for 
leserne enn i det trykte medium.

Slik ser den nye nettutgaven av Utropia ut. Finn nærmeste 
datamaskin og surf i vei!

- Hvilke muligheter tenker du 
spesielt på?

- Som sagt øker tilgjengelig
heten, og da kan bestemor på 
Vestlandet koble seg på nettet for 
å lese Nord-Norgebanen, slik at 
hun kan ringe lille Anders i Trom
sø å forkynne hva han må passe 
seg for. Nettutgaven åpner også 
for mer matnyttige muligheter. 
Som for eksempel å få opp et 
arkiv over tidligere utgaver, der 
du kan søke på saker eller navn, 
og få frem den artikkelen du le
ter etter. Dette arkivet vil snart 
være på plass, med utgaver fra 
først i 1998 og fremover. En an
nen fordel er at nettutgaven åp
ner for direkte kommunikasjon 
mellom leser og redaksjon. 
Det innebærer at leserne kan 
sende tips, leserbrev, og andre 
kommentarer direkte til redak
sjonen.

- Hvilke planer har du frem
over?

- Nettutgaven av Utropia er

ennå helt i startfasen. Intemettsi- 
der har gjeme en del ’’barnesyk
dommer”, så jobben min frem
over vil bestå i mye finpussing av 
det som allerede er. I den forbin
delse oppfordrer jeg alle til å 
komme med tips og kommenta
rer, sier han.

Besøk Utropia på Internett på 
http://www.uit.no/utropia.

Aslak Haanshuus er Utropb 
as nye webmaster.

FO
TO

: P
R

IV
AT

http://www.uit.no/utropia
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Sult og smak
Utroptn

Utropia har sjekket hva 
slags matvaner studentene 
kan leve med. Resultatet er 
sjokkerende; - vi bryr oss 
mindre om ernæring og 
helse enn det gode sosiale 
liv. Røyk, øl, cola og kaffe er 
ikke blant de sunneste næ
ringsmidlene på markedet, 
men det er utrolig hva orga
nismen kan overleve på.

Andreas Knudsen

Midt i lesetiden torsdag formiddag tref
fer vi en masse mennesker som slett 
ikke bekymrer seg om å spise nistepak
ke eller skriye oppgaver. Gard Gya fra 
Svolvær representerer en gjennomsnitt
lig student i forhold til kropp og helse. 
Han ser aldeles normal ut i så henseen
de og har et reflektert syn på forbindel
sen mellom fysiologisk sunnhet og det 
psykiske velvære. I dag har han spist én 
cola og er i gang med sin andre, mellom 
rullingsene. Han var sent oppe i dag, så 
antall røyk er foreløpig ikke høyere enn 
mellom ti og femten.

- Frokost blir det aldri. Jeg har en 
sånn rar smak i munnen om morgenen, 
så jeg klarer ikke å spise.

Ellers må man ete når man har tid. 
Gard er ute det meste av døgnet, men 
når han er hjemom på hybelen i Gimle 
sent om ettermiddagen, blir det til hurti
ge løsninger. Pølser og karbonader er 
enkelt og greit, ganske billig også. I lø
pet av få minutter kan man tilfredsstille 
magen og hygge seg videre. Frukt og 
grønnsaker krever utilbørlig mye tid og 
krefter å tilberede. Dessuten blir fisk 
også for lett kost, fordi man holder et 
høyt aktivitetsnivå (ikke aerobic eller 
skigåing), og satser på ett tyngre måltid 
om dagen. Til pølser og hamburgere går 
det kjapt å fikse potetmos. Da får man 
tilført kroppen kalsium i tillegg, gjen
nom tørrmelken. Gard drikker aldri melk 
til vanlig, men han liker løk. For noen 
ganger lager han skikkelig herregårds- 
måltid med alt tilbehør. Ellers innehol
der dagene på universitet og kafeer som 
regel ikke mat, bare nevnte næringen i 
sukker, koffein og nikotin, så vi lurer på 
om følelsen av sult i det hele tatt finnes.

- Ja visst, når jeg først blir sulten, 
merker jeg det skikkelig. Det blir å ten
ne opp en røyk og finne fram bussruta. 
Da er jeg helt matt i knærne.

Leve i nuet
For de fleste studenter medfører det mye 
mas å handle inn til kjøleskapet på hybe
len. Prix, Matservice og de andre sten
ger lenge før lesesalen, og varene på 
Shell eller Esso er for dyre for lomme
boka. Å bære med seg handleposen med 
kjølevarer halve dagen er svært uprak
tisk. Gard klarer ganske ofte å komme 
seg til butikken, så vi er interessert i 
hvilke hyller og disker som prioriteres. 
Premissene går for det meste på kvali
tetene smak og pris. Grønnmat faller ut 
med prisene så langt nord i Norge, -han 
har ikke én gang kjøpt frukt eller grønn
saker, bortsett fra løken. Artikler som 
mel og gryn, fiskekaker, egg, fløte, tran 
eller vitaminpiller blir ikke nevnt. Fros
ne kjøttvarer scorer høyere.
- Jeg er ikke usunn, ...eller jo...

Gard spiser lite frukt og grønnsaker, røyker, drikker mest cola og er generelt ikke verdens FOTO: KJETIL STOREIDE 
sunneste student.

Unge trans-urbane glemmer gjeme 
hensynet til riktig kosthold fordi helsen 
holder mål uansett. Så lenge ikke skum
le mangelsykdommer dukker opp, er det 
vanskelig å vektlegge den mer generel
le, langsiktige faren ved dårlige matva
ner. Gard gir oss dypere innsikt i de 
ulike perspektivene ved et slikt syn. Livs
stilen, gjerne karakterisert som useriøs, 
kan tydeligvis være godt filosofisk og 
psykologisk basert.

- Funderingen ligger mye i det å leve 
i nuet. Livet er i det hele tatt ikke så 
viktig, man kan slutte når man vil. Det 
viktige er at man kan ha det bra så lenge 
man er her. Kroppen er ikke noe tempel 
for meg, bare et middel til å trives.

Sunn mat i kantina
Gullkornet kommer mens Gard fortæ
rer en spesiallaget sunn salat som Kurt, 
kokk i Hovedgårdskantina, har tilberedt 
gratis. Forrige gang Gard spiste i kanti
na, var høstsemesteret i fjor. Da fikk 
han også gratis mat. Vi spør han om vi 
skal hente noe frukt i samme slengen, 
men han synes det blir for mye bry å 
tygge. Vann vil han heller ikke ha. Han 
har en colaflaske på lur i sekken, så det 
går bra. *

Kokken Kurt sier at han først og 
fremst satser på god smak når han lager 
mat til studentene, selv om næringsinn
holdet også er viktig. Kassadama Mona 
synes at kundene i kantina er sunne men
nesker. Men hun selger en masse sjoko
lade, godterier og småis. Dessuten er 
det stort sett de samme folka som hand
ler i kantina, slik at det må være en hor
de med studenter som enten ikke spiser 
på dagtid eller ordner seg på annet vis.

Havregryn, niste og melk
Det finnes imidlertid studerende som 

har helsemessig kosthold. Per Kristi
an Strøm, biologi, sier at en struktu
rert livsrytme gir velvære. Dette inne
bærer selvfølgelig matvaner og søvn. 
Med et bevisst forhold til hva han spi
ser, sørger han for havregrøt hver enes
te morgen, nistemat i pausen om for
middagen, han veier pålegget og spi
ser varm mat daglig. Til kantinekosten 
innvender han at det er litt 
smått med grønnsaker. I til
legg til korrekt kosthold, 
røyker Per Kristian aldri. 
Han observeres stadig på 
vei til eller fra trening i 
lysløpa, og alt annet enn 
økologisk dyrket kaffe er 
uaktuelt. Forholdet til mat- 
butikken er strålende når 
handleliste inngår i pro
grammet. Per Kristian 
slipper å ta kosttilskudd, 
fordi alle vitaminer, mine
raler og andre stoffer inn
går naturlig i maten. Han 
skriver for tiden semester
oppgave om fedme.

- Det viktige er at vane
ne er FASTE, - lite salt i 
maten og drikke mye vann. 
Jeg spiser kokt fisk 3 - 
TRE ganger i uka. Går all
tid og spiser i kantina i Lys- 
gården.

Som svar til Gards mer 
liberale døgn -og matryt- 
me, sier Per Kristian at han 
ikke fatter at det er mulig.

Konklusjonen blir kan
skje at trivselen og per
sonlig/ sosialt velvære er 
det man etterstreber. For 
enkelte er det viktig med 
et sunt legeme å ha sjelen 

i, mens for andre blir problemstillin
gen latterlig. Veksten i den siste grup
pen tilsier at det er en alvorlig brist i 
helsemyndighetenes prosjekt om å ska
pe en sunnere befolkning.

- Har du dårlig samvittighet for den 
glemte joggeturen? Slapp av. Kroppen 
tåler tydeligvis det utroligste.

Per Kristian, derimot, er en typisk sunn student 
som legger vekt på helse og kosthold.

FOTO: LARS ÅKE ANDERSEN
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Tre liv gjennom
e n an s na n> e r a

Tre studenter har dokumen
tert sine egne liv. Ved hjelp 
av engangskamera. En helt 
vanlig dag.

Bendik Gjevjon

Alder: 27 år
Kommer fra: Oslo
Studerer: Psykologi
Livsmotto: -
Sivilstatus: Skilt, enslig
Religion: Tror på sjelen i naturen: urkraf- 
ten
Interesser: Natur, musikk, bølgesurfing og 
fisking
Dette gir meg mening: -
Sko: 46
Bor: Deler privathus, bor på Bakkan, 3-4 
mil fra Tromsø

Jon Ner^ård

Alder: 23 år
Kommer fra: Å i Meldal kommune
Studerer: Førskolelærer
Livsmotto: Lev hver dag som den siste 
Sivilstatus: Singel
Religion: Ambivalent kristen
Interesser: Kor, volleyball, uteliv og 
klær
Dette gir meg mening: Gode venner, 
nok enger
Sko: 43
Bor: / hybel på Elevheimen, deler kjøk
ken med seks andre

Merete Aase

Alder: 24 år
Kommer fra: Født i Oslo, bodd i Tromsø 
fra tiårsalderen
Studerer: Latin
Livsmotto: Sus, ovis, tauras interfectus est 
Sivilstatus: Enslig
Religion: Tror på en panteistisk kraft 
Interesser: Judo, lesing, latin, mat og språk 
Dette gir mening: Gleden inne meg. De nære 
ting.
Sko: 39
Bor: I sin drømmehybel, uten telefon

TEKST OG FOTO: 
CECILIE KNOPH BERG, 

PER STEINAR MOEN OG 
HAD! LILE

3
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Jeg er ingen typisk student: Jeg har angst for rutiner, men ønsker meg likevel mer 
struktur. Pliktene styrer livet mitt, og min frie vilje er begrensa. Likevel føler jeg at jeg 
må gjøre ting, og jeg må gjøre noe.
Jeg ønsker meg en fast tilværelse, uten å stagnere. Det er viktig med gode venner, men 
ågså å ha nok penger. Derfor jobber jeg halv stilling.
Det er viktig å respektere mennesket for det den er. Ryktemakei og sladder er noe dritt, 
og til en viss grad preger dette Tromsø. Studenten er ikke så fordomsfri som folk tror. 
Jeg spiller ulike roller i ulike miljø.
Av og til føler jeg behov for å trekke meg tilbake.

Morgen: Tidlig på morgenen er 
G-en vanskelig.

Formiddag: Med et løst grep 
rundt blyanten, ser oppgaven 
dagens lys. Ettermiddag: Dagens første skift: med 

ren skjorte bak kassa.

Ikke fullt så tidlig kveld: Antrekk og 
hår utprøves nøye

Middag: Middag i kantina.

MERETEAASE
Jeg er bevisst mine ritualer. Det øker min trivsel.
Jeg føler meg tilstede i min egen hverdag. Det gir meg kraft og lyst til å leve. Det er viktig med en 
nytelse av gangen.
Grammatikk er artig. Jeg liker å møte motstand i teksten, for jeg blir inspirert av å forstå. Motstand 
stimulerer til videre arbeid. Jeg er privilegert som har leseglede.
Det er lov å skille seg ut. Det er viktig for meg å komme til synes - tidligere brukte jeg håret mitt til 
å gjemme meg bak det.
Jeg er lei pisspreik. Livet er tross alt mer enn hårskum og klør.
Ofte møter jeg motstand i det å være glad .Mange mennesker takler ikke andres lykke.
Jeg er trygg på framtida. Jeg håper å beholde roen jeg har inni meg. Det gir meg frihet.

Tidlig 
morgen: 
Mens sola 
går opp, 
heves 
deigen.

Kveld: Kolikvium duo: ’’Vent litt, det var noe mer jeg må si”.

Litt senere tidlig 
morgen: Brun- 
ostskiven er til 
Gakke.

Ettermid
dag;: Fra 
koselig 
kafévert til 
drapsmaskin.
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BENDKGJEVJON
Jeg vil ikke bli en sau. Jeg vil aldri la omstendighetene styre 
livet mitt.
Jeg er både lat og hyper samtidig.
Man bør betrakte seg selv - og ikke kaste tiden bort med 
piss, men være bevisst på sin egen atferd.
Tja
Tromsø er en liten by; faktisk ingen by i det hele tatt. Jeg 
tro ikke fra Oslo til Tromsø for å oppleve byliv.
Målet med liver er absolutt ikke å få barn. Å forstå seg selv 
er en forutsetning for å forstå andre.
Jøss

Morgen: Bare fire mil igjen til universitetet.

Tidlig morgen: Eggs

Ettermiddag: Torsken er menneskets beste venn
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LESERINNLEGG

Løgner og grunnløse beskyldninger
Artikkelen «Bistandspen- 
ger til terrorister?» er 
sammensatt av løgner 
og grunnløse beskyld
ninger om en veldedig 
organisasjon som hjel
per ofrene av Khomeinis 
regime.

Dette er de samme påstander 
som gjengis og gjentas av mul
lahenes regime i internasjonale 
fora de siste 16 årene.

Det kan ikke forventes at ter- 
roristmullahene som hersker i 
Iran, og som har en generaldi
rektør i det iranske Utenriksde
partementet som sier i et inter
vju med TV2 at Salman Rushdie

• og William Nygaard må dre
pes, og som har folk i deres 
ambassade i Oslo som driver 
med sammensvergelser mot 
iranske dissidenter, skal føl
ge internasjonale prinsipper. 
Men det er merkelig at stu
dentavisen for Universitetet 
i Tromsø repeterer det sam
me.

Skribenten påstår uten 
noe som helst av bevis at Mus
limsk studentforening (MSF) 
svindler studenter. Dette er en 
grunnløs påstand. Det er skam
melig å si at de som på grunn av 
menneskelige og humanitære 
motiver hjelper ofrene av et av 
de groveste og mest undertryk- 
kende diktatoriske regime i he
le verden, samler inn penger til

terrorister.
De står time etter time på 

gata, og de risikerer at de og 
deres familier risikerer å bli tra
kassert og forfulgt i og utenfor 
Iran av mullahenes agenter. El
ler mener kanskje skribenten at 
mullahene ikke er terrorister?

Det er beklagelig at de som 
ikke har noe som helst peiling 
på situasjonen i Iran, det iran
ske folks kamp mot det fascis
tiske regimet og iranske mot
standsbevegelsen, og heller 
ikke om MSF, kommenterer 
den.

I artikkelen vises det til av- 
hoppemes utsagn i Dagbladet i 
1996. Hvorfor har ikke skriben
ten nevnt de artikkelene som er 
skrevet av fremtredende irane

re og nordmenn, pg som også 
er trykket i Dagbladet? I disse 
artikkelene blir det blant annet 
avslørt at de iranerne som er 
nevnt i Dagbladets artikkel har 
hatt direkte kontakt med den 
iranske ambassade.

Tusenvis av de beste iranske 
barn er blitt henrettet av mul- 
lahens regime fordi de forsvar
te demokratiet i Iran. Eller de 
ble torturert på de groveste fordi 
de forsvarte menneskerettighe
ter i Iran. Vår organisasjons 
eneste skyld er at vi støtter Kho- 
meini-regimets ofre og deres 
familier.

Hitler mente at de som hjalp 
ofrene hans var tyver og bedra
gere. Motstanderne av Hitler var 
svake, terrorister og spioner.

Men verden fikk bare etter få år 
vite sannheten om hvem som 
var morder og hvem som for
svarte menneskerettighetene. Er 
vi vitne til at historien repete
res?

Men jeg er overbevist om at 
det norske folk og studentene 
ved Universitetet i Tromsø for
står det iranske folks kompli
serte forhold under mullahenes 
religiøse og terroristiske sty
re. Derfor får vår kampanje bred 
støtte blant folk.

Ali Saidi 
Muslimsk studentforening - 
sympatisører til den iranske 

organisasjonen "Folkets 
mujahedin".

Dypt uenig og 
skuffet over Pearl 
Jam-anmeldelse

Hva betyr kontantstøtte 
for deg som student?

I Utropia nr. 4 er det en anmel
delse av det nye albumet til 
Pearl Jam skrevet av Martin 
Tjersland.

Jeg bare lurer på om han er 
ute etter kritikk selv ?

Han kan ikke analysere et al
bum hvis han i utgangspunktet 
ikke liker musikken. (En som 
liker klassisk vil helt klart ikke 
si noe fint om trash metal).

Jeg må si meg dypt uenig og 
skuffet i hans måte å karakteri
sere Pearl Jam på. Skal han 
lage en anmeldelse så må det i 
det minste være noe mening i 
det han skriver... Sitat: «Verden 
trenger rett og slett ikke PJ, 
simpelthen fordi bandet objek
tivt sett er fullstendig betyd
ningsløst og unnværlig i en hvil
ken som helst musikalsk eller

historisk kontekst.»
Og dette sier han som tidli

gere i samme artikkel skriver:
«Hva skiller så Yield fra Vs, 

Vitalogy og No Code ? Nå har 
ikke jeg orket å høre mange gan
ger på de gamle platene ...»

Her innrømmer han at han i 
utgangspunktet ikke vet så mye 
om Pearl Jam, og så kommer 
han sener i artikkelen med usak
lige utsagn. Han kan ikke stille 
et spørsmål i sin egen artikkel 
hvis han ikke kan svare på det!

Skal en plateanmeldelse skri
ves så bør den være skrevet av 
noen som vet hva de skriver om.

Jeg håper i fremtiden at Mar
tin Tjersland holder seg langt 
unna kritikk av noe han innrøm
mer at han ikke har greie på.

Kjetil Trønnes Knutsen

L "

Fra 1. august 1998 skal det inn
føres kontantstøtte for barn som 
er ett år og 1. januar 1999 skal 
det også innføres for barn som er 
to år. Denne ordningen er også 
aktuell for studenter.

Vilkåret for å få kontantstøtte 
skal være at barnet ikke går i bar
nehage som blir drevet med stat
lig driftstilskudd. For studenter 
innebærer dette at studenter som 
har barna sine i studentbarnehage 
ikke vil få kontantstøtte. Barn som 
går i korttidsbarnehage, skal få 
delvis kontantstøtte. Barne- og 
familieminister Valgerd Svartstad 
Haugland går inn for at støtten 
skal utbetales på trygdekontore
ne.

Tanken bak kontantstøtten er 
å gi foreldre fleksibilitet og flere 
muligheter til valg av omsorgs
form. Mange studenter vil anta
kelig ønske å fortsette å ha barna 
i barnehage, noe som vil kreve en 
fortsatt utbygging av barnehage
ne. Kontantstøtten gir imidlertid 
en åpning for å velge mer tilpas
sede løsninger for den enkelte 
student.

En mor eller en far som er 
student, vil som oftest måtte ha 
barnet i barnehage eller ha en an
nen omsorgsløsning. For å følge 
undervisningen har de fleste be

hov for barnetilsyn på dagtid. 
Samskipnadenes studentbarneha
ger skal derfor være et alternativ 
for foreldrene. Disse er ment å 
være billige, og ha beliggenhet i 
nærheten av studieplassen til for
eldrene. Regjeringen hevder at 
disse forutsetningene skal forbli 
uendrede.

Det er fremdeles et stor man
gel på studentbarnehager. Desver- 
re ble ikke bevilgningene til stu
dentbarnehagene slik som NSU 
ønsket i statsbudsjettet for 1998. 
Dette til tross for at mellompar
tiene skrev i sitt politiske grunn
lag at det gjennom samskipnade
ne må legges bedre til rette for 
studentbarnehager. Regjeringen 
lover nå å satse på tiltak som med
fører full barnehagedekning innen 
år 2000, parallelt med innførin
gen av kontantstøtten. Vi får håpe 
at de bidrar med mer i henhold til 
løftene sine når statsbudsjettet 
for 1999 legges frem.

I Stortingets vedtak om kon
tantstøtten ligger det ikke noen 
forutsetninger om innsparing på 
andre budsjettkapitler. Regjerin
gen har sagt at de heller ikke har 
planer om å endre reglene for 
studielån til studenter som får 
kontantstøtte. Hvis vi ser på prak
tiseringen av dagens regelverk,

får en for hver krone en mottar i 
trygdeytelser, trukket fra 60 pro
sent av det beløpet man har krav 
på fra Lånekassen. Et unntak fra 
denne regelen i dag er barnetryg
den. I spørretimen på Stortinget
21. januar sa Valgerd Svartstad 
Haugland at de samme reglene 
skal legges til grunn for kontant
støtten som for barnetrygden.

Hvis dette følges opp innebæ
rer det at studentenes kontant
støtte vil komme som et tillegg 
til stipend og lån. Beløpet for 
den enkelte student for full kon
tantstøtte vil utgjøre 3.000 kro
ner per måned, halv kontantstøtte 
vil utgjøre 1.500 kroner. Dette 
tilsvarer det statlige driftstilskud
det til barnehageplasser.

Det er altså viktig at innførin
gen av kontantstøtten gjennom
føres slik at støtten ikke medfø
rer en reduksjon i beløpet stu
dentene har å leve for. Det er i 
tillegg viktig at det går ut infor
masjon til studentene i god tid 
før den 1. august, slik at man er 
oppmerksom på endringene, og 
kan benytte seg av ordningen. 
Valgmuligheten må bli reell for 
studentene.

Godt valg!

Anne H. Rygg, leder NSU

Studentenes Sosialtjeneste
Du kan ta kontakt med oss ved ulike SOSIALE OG PERSON
LIGE PROBLEMER, for eksempel dårlig økonomi, samlivs-/fami- 
lieproblemer, ensomhet, eksamensangst, spørsmål om framtida....
Av og til kan det være vanskelig å ha klart for seg hva problemene 
egentlig består i. Konsulentene har taushetsplikt. TA GJERNE KON
TAKT.

Kontoret er i kjelleretasjen på ISV-bygget med egen inn
gang fra øst. Treffetid kl. 10-14 hver dag.
Kl. 13-14 har kontorene åpen konsultasjon.

Husk å benytte deg av HELSEFONDET, som gir delvis dekning av 
utgifter til tannlegebehandling, fysioterapi og andre helsemessige utgif
ter. Se regler på oppslagstavla. Søknadsskjema fåes hos Studentenes 
Sosialti4*CTCSte' PSYKOLOG: Henvend deg til Studentenes Sosialtje
neste om muligheter for psykologisk behandling.
Ekspedisjon: Tlf. 77 64 53 23
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Hvorfor 
sTudere"?
Det er fint å være student. Sove 
lenge, skulke hvis man vil, gå ut 
og leve livet. Men det er også gan
ske forvirrende iblant. Ser du deg 
omkring på universitetet, virker 
alle andre målbevisste og ivrige. 
Jeg tror allikevel ikke jeg er den 
eneste som havnet i den akade
miske høyborg fordi jeg ikke vis
ste hva jeg skulle bh når jeg ble 
stor. Det som skulle bh et grunn
fag er nå snart cand. mag. og hva 
da? Ta pedagogikk og bli lærer? 
Tror ikke det.

Alternativet er gå videre på uni
versitetet eller en høyskole, og få 
enda mer studielån. Skremmende 
å plutselig sitte der med et lån 
hengende over hodet, en forplik
telse som hindrer meg i å gjøre 
akkurat det jeg måtte ha lyst til 
fremover. Universitetet er en 
skummel institusjon. Den suger 
til seg de rådville, og etterlater 
dem med en utdannelse som man
ge ikke helt vet hva de skal gjøre 
med.

Det er så diffust det man driver 
med her på universitetet. Etter fi
re års studier er man blitt...tja, 
hva da egenthg? Akademiker - for
virret og planløs. Av og til tenker 
jeg med misunnelse på de av ven
nene mine som tar yrkesrettet ut
danning. Tenk så deihg å faktisk 
bli noe konkret! Å kunne si at nå 
er jeg ditt eller datt.

Hjemme må jeg tenke meg len
ge om for å kunne svare på det 
obligatoriske spørsmålet hva det 
egenthg er jeg driver med og skal 
bh. Forresten ganske pussig å mer
ke hvordan gamle bekjente ser på 
en. De synes tydeligvis at det er 
flaut å fortelle at de jobber i bar
nehage eller butikk. Stemmen og 
blikket røper at de tror jeg skal se 
ned på et så trivielt yrke, jeg som 
jo tross alt er ved universitetet. 
Som om det krever så mye å stu
dere. De skulle bare visst.

For det er virkelig et unikt liv 
vi lever som studenter i dag, hvis 
du bare ser bort fra dyre lån, hus
haier og eksamenspress. Du kom
mer antagelig aldri til å kunne 
disponere din hverdag så fritt som 
du gjør under studietiden.

Allikevel hender det at jeg dag
drømmer om å være snekker. 
Tenk så deihg det hadde vært. Å 
lage en konkret ting, som man kan 
se på og bruke etterpå. En stol, et 
bord, ei trapp, hva som helst. Iste
denfor å sitte på ræva hele dagen 
og få dosert tanker og ideer fra 
århundrer tilbake. Aristoteles po- 
etikk, klassisismen og russisk for
malisme. Interessant, men ganske 
ut i det blå, eller hva?

Det er vår
Meterhøye snøskavler til tross. 
Våren er på vei. Tegnene er ty
delige. Fjorårets tromsøpalmer 

stikker ikke ble
ke og gjennom- 
frosne opp av 
snøen. De står 
mørk av råte og 
gjør narr av vin
teren.

Måsene sve
ver ikke lydløs 
over byen. De er 
fulle av forvent

ning til egglegging, og ikke 
minst til de innledende aktivi- 
ter. De vårkåte skrikene etter
later ingen tvil om det.

Du har vel hørt dem. Jeg lar 
meg rive med og slipper taket i 
vinteren. Lar meg påvirke av ut- 
stillingsvinduene som allerede 
er fulle av tynne jakke og flor- 
lette skjørt. Og med lettere 
plagg følger en oppvåkning og 
en fornyet oppmerksomhet mot 
ens egen kropp. Sommeren er 
jo selve tiden for kroppslig ut
foldelse. Jeg kan ikke unngå å 
registrere at etter vinterens lan
ge erotiske dvale, ligner jeg 
mest på et skogstroll. Lubben, 
nusselig og hårete. Ladyshave 
neste. The best a man can ge- 
e-e-et.

På badet har de ekle edder

Mykles etterlatte skatter
Agnar Mykle: 
’’Mannen fra 
Atlantis” - 
Brev og an
nen prosa 
Gyldendal, 
1997 
192 sider

Da Agnar Mykle døde 
etter 30 års isolasjon, 
etterlot han seg om 
lag 20 000 manus- 
kriptsider. Nå kan de 
første utdragene 
leses, i form av fem 
brev samlet i denne 
boka.

Stine Eidissen Bya

Det er nå nøyaktig fire år siden 
en av de mest markante forfatte
re i Norge i nyere tid gikk bort.

Agnar Mykle debuterte i 
1948 med novellesamlingen 
’’Taustigen”. Mest kjent er han 
imidlertid for romanen ’’Sangen 
om den røde rubin”. Boka var 
så detaljert i sine erotiske skild
ringer, at påtalemyndighetene 
reiste straffesak i 1957. Opp
styret førte til at Mykle valgte å 
leve resten av sitt liv i nesten 
total isolasjon. Rettssaken sat
te uten tvil sine spor i dikter- 
sinnet hans, men troen på hans 
egen storhet forsvant ikke. Han 
sier det selv i ’’Mannen fra At
lantis”: ”Det ene ønsket var at 
jeg skulle bli verdens største 
dikter.” 

koppene som har ligget i dvale 
inni veggene, begynt å kravle 
frem. Jeg har allerede tatt livet 
av flere av mine gyselige sam
boere. Så du skjønner at jeg er 
helt sikker på at det er vår nå. 
Måsene og edderkoppenes 
dyriske instinkter kan jo ikke 
være feil. Ikke mine heller, for 
jeg kjenner helt tydelig at det 
smeller i hormonene. Jeg har 
allerede begynt å løfte blikket 
opp fra skotuppene når jeg sit
ter på bussen. Speider liksom. 
Inntil jeg får øye på min egen 
refleksjon i vinduet. Et vinter- 
blekt ansikt under en stor og 
tykk lue. Med store og glupske 
øyne. For at jeg skal kunne se 
deg bedre....

Jeg blir stadig oftere forstyr
ret av sollys der jeg henger over 
pensumbøkene. Det flommer 
usjenert inn i rommet. Avslø
rer effektivt vinterens mangel
fulle støvtørking. Foruten å 
blende meg, minner lyset om at 
mørketida er over.

Nei, det er sannelig ikke len
ge til sommeren. Med midnatt- 
sol og greier. Jeg blir matt bare 
jeg tenker på å vandre hjem om 
natta i midnattsol etter en run
de på byen. Bare i en tynn jak
ke, og med alle de spennende 
menneskene du traff ute fort

Revolusjonerende
Etter 1967 utga han ingenting, 
men skrive, det gjorde han li
kevel. Resultatet er et verk på 
nærmere 20 000 sider, som 
inneholder brev, essays, selv- 
biografiske stykker og skjønn
litterære fragmenter. Første 
bind av Mykles etterlatte inne
holder fem brev, skjønt dette 
er ikke brev i vanlig forstand. 
Brevene han etterlot seg er 
opptil tusen sider lange, og de 
er sjelden blitt sendt til adres
saten. Og det er kanskje like 
greit.

Mykle benytter seg av brev- 
&j angeren, radbrekker den, set
ter den sammen igjen og utvi
der den, slik at han kan tøye 
teksten slik han selv vil. Det 
kan ikke betviles at Agnar 
Mykle har revolusjonert sjan
geren med sine etterlatte skrif
ter. Det virker som om han helt 
var på vei bort fra episk dikt
ning, i 1968 sa han det slik:

satt friskt i minne.
-Åh, nei så interesant. Hvor 

mange frimerker har du egent
lig?

- 1534 pr. den første i den
ne måneden. Jeg liker best sam
lingen av frimerkene med di- 
selmotorer. Jeg har 35 frimer
ker av diselmotorer bare fra 
USA.....

Takrasenes tid er forbi. Nå 
drypper det bare litt fra takene. 
Du risikerer kun å bh våt. Og 
det gjør ikke noe fordi det hå
ret du ennå ikke har mistet på 
grunn av vitaminmangel, er fett 
og flatt. Dessverre er det så lyst 
ute at alle kan se det. Ikke all

’’Faktisk har jeg en mistanke 
om at vanlig litteratur, som så
dan, har utspilt sin rolle, og at 
brevet er fremtidens form.”

Forrykende
De fem brevene som boka be
står av, har forskjellige motta
kere. Men det er ikke motta
keren som er viktig, heller ikke 
utgangspunktet for skrivingen. 
Digresjonene er uendelige, og 
fører leserne i stadig nye ret
ninger i forrykende hastighet. 
Både hans mor, forlegger, lik- 
ningssjef, landsmenn og under
holdningsbransjen får unngjel
de for Mykles sinne. ’’Brevet 
til moren” gjør sterkt inntrykk. 
Hans aldrende mor har varslet 
sitt besøk, noe som får forfat
terens følelser i kok. Man aner 
en løsrivelsesprosess og kon
flikt som preger mannen i for
kant av morens besøk.

Temperament
Agnar Mykle kan beskrives 
som ordkunstner, perfeksjonist 
og retoriker. Etymologi var en 
av hans store interesser, og det 
kommer naturligvis svært godt 
fram i brevene. I tillegg var han 
svært fortrolig med verdens
litteraturen, og henviser ofte 
til de store klassikerne (som 
han har til hensikt å overgå).

Mykles tekster er i høyeste 
grad fascinerende. Han skriver 
som en rasende, setningene bo
bler over av sinne, humor, leng
sel og angst. Han skriver med 
et temperament som drar lese
ren inn i teksten, man befinner 
seg i en virvelvind på vei inn i 
forfatterens sinn. Og hvilket 

verdens vitamintabletter klarer 
å ta igjen det tapte. Voks, b- 
vitaminer, aerobic, Kafka. Jeg 
kommer ikke til å være ferdig 
med sommerens forberedelser 
før høsten kommer.

Og da kan det jo være det 
samme. For da blir det mørkt 
igjen. Solen blir avløst av det 
mindre avslørende kunstige ly
set. Stresset er endelig over. Du 
kan være deg selv igjen. Bak 
metertykke klær er du trygg for 
omverdenen. Det er langt inn 
til huden med klær på. Tilfel
digvis, heldigvis........

Av Lise Swensen

sinn!
Av og til kan man lure på om 

Mykle i sin eneboertilværelse 
hadde gått fullstendig over i 
narsissismens rekker, hans 
selvforherligelse og stor
mannsgalskap når til tider sto
re høyder. Men akkurat det til
gir og overser man lett, for å 
kunne nyte det vidunderlige 
språket, som renner over av pa
radokser, aforismer og over
drivelser.

Leser man tekstene med 
modererende øyne, og overser 
de verste overdrivelsene og 
den verste galskapen, er veien 
åpen til forfatteren som er mer 
spennende, intellektuelt utfor
drende og viktigere enn de fles
te i sin samtid.

’’Ytterst ute er jeg i slekt 
med de store havdyr, som 
lever lenge ad gangen under 
høyt trykk, på stort dyp, 
alene. Der, utenfor Atlanter- 
havssokkelen, på dypet, 
kjølte jeg mine sår, hvilte jeg 
meg, tenkte. Jeg leste hele 
verdenslitteraturen. En gang 
i min ungdom hadde jeg tenkt 
å bli filolog; isteden gikk jeg 
hen og levde livet. Nå fordy
pet jeg meg i verdenslittera
turen. Og særlig leste jeg i en 
bok som heter ”Om det 
tragiske ”, Det slo meg at det 
fins mer geni per kvadratki
lometer i Norge enn i noe 
annet land på jorden. Og 
dette land hadde gjort sitt 
beste for å forby meg, - forby 
meg å være enestående!”
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Det stille rom
- Vi unge er stadig 
mer åpne mot spiritu
ell mål og mening. 
Nyreligiøsiteten er 
imidlertid en avart av 
en narsissistisk ver
densoppfatning byg
get på evige jappeti
ders materialisme. Vi 
oppdras til å gå inn i 
oss selv og finne 
kraften til å løse alle 
problemene. Student
prest Tor Stranda 
presenterer et alterna
tiv for oss tvilere.

Andreas Knudsen
André Kvernhaug (foto)

Du har sikkert sett oppslagene 
fra TROKS (Tromsø Kristeli
ge Studentforbund) om formid- 
dagsmesse eller annonsering 
av Thomasmesse i Grønnåsen 
kirke. Utropia møtte på formid- 
dagsmesse med nattverd i MH- 
bygget.

Studentprest Tor Stranda 
hadde all mulig tid til å fortel
le om sitt engasjement for 
uforpliktende deltakelse i de 
kristne studentenes aktiviteter, 
for tilhørerne glimret med sitt 
fravær.

- Studentene har en travel 
hverdag, med forelesninger og 
en masse kollokviegrupper. Et 
mål med formiddagsmessen er 
at den må bli et fast holdepunkt, 
et arrangement til samme tid 
og sted hver eneste uke. Jeg 
setter heller fokus på de få opp- 
møtte enn å bekymre meg for 
alle de som ikke deltar. I den

norske kirke viser statistikken 
at omtrent en tredjedel av kir
kerommet fylles. Dette er be
dre oppmøte enn de fleste al
ternative tilbud kan vise til.

Tor Stranda er kledd i svarte 
jeans men har ornaten i orden, 
bestående av bl.a. en kappe med 
den klingende betegnelsen Al
ta og snoren rundt midjen med 
det mer suspekte navnet Sin- 
gulum. Det noe sakrale preget 
dempes av kollokvierommets 
mer ordinære rekvisitter, som 
tavle med matematiske regne
stykker, ikke visket ut. Tor 

Stranda er opptatt av rommet 
og dets muligheter mer gene
relt. Han har planer om å kom
binere Hilike kulturer og asso
siasjoner ved å ta i bruk Gam
men mellom UB og Hovedgår
den, sammen med Samisk Stu
dentforening. Det lille huset 
har passende størrelse og re
presenterer med sin spennen
de utforming et annet type liv 
enn det stressende foreles- 
ningslivet ellers i tilværelsen.

Det er også planer om å om
gjøre et lagerrom på universi
tetet til sted for ettertanke. Stu

dentpresten ønsker at et ’’stille 
rom” skal vigsles av forskjel
lige kristne trossamfunn i 
Tromsø. Ikke dermed sagt at 
andre livssyn nedprioriteres. 
Det skal åpnes for kontempla
sjon av ymse art; human-etike- 
re og troende tvilere/ vice ver
sa. Preget av prest og kirke skal 
ikke dominere, - det hele skal 
være ikke-religiøst. I forbin
delse med sorggruppen, et 
samarbeid mellom studentpre
sten og psykolog, vil det også 
åpnes for arrangering av min
nestunder når studenter går 

bort. Det skal være muligheter 
for folk over hele spekteret som 
har behov for å be og være stil
le. Det er tydelig at man prø
ver å komme de dominerende 
fordommer mot kirke og tros
samfunn til livs. Ved å samar
beide med Norsk-Luthersk 
misjonssamband (bedehuset) 
og Studentforbundet/ Student
samfunnet er det kanskje mu
lig å senke terskelen til delta
kelse. Vår prest på universite
tet lanserer nye muligheter for 
å søke etter svar som ikke er 
definert på forhånd.

For en tid tilbake (PMS-dagen) 
utlyste «Litterære Drypp» en 
diktkonkurranse.

I et vanvidd av prosaisk ek
stase, av en metaforisk eufori, 
kom vi til den konklusjon at hver 
enkelt opplevelse av bidragene 
sto selvstendig. Det er derfor 
en ære å få presentert de ulike 
diktene som kom inn.

I dusjen
vått hett hett glatt! 
vått hett vått godt 
Hett glatt godt 
glatt godt 
hett hett godt 
glatt vått 
vått 
godt

Innholdet
Former seg selv 
skaper et krater 
et inferno av duft
- og dårlig luft

Innelåst i et hvelv
Sigøyner!
Tater!
Det kom fra mitt hode
Kan det være av det gode..

Av Per B. Rønning
Ine B. Norheim

Tove Heger

Av Andreas

Hvor jeg havner 
- at jeg spør! 
Utover stavner 
Hvis jeg gjør

Av Ida Svendsen 
og Gro Grimenes
Vi takker J. & G. 
for inspirasjon.

Meg mange spørsmål 
over liv og vei 
og setter ett mål Trappa
lager kursen grei Daværende trappetrinn 

Er fraværende nå
da har jeg lukket andre Hadde vi egentlig tid
sperret meg inne 
- begynt å vandre Nåværende trappetrinn
i bjørneskinnet Var fraværende da 

Hadde vi egentlig lyst
kjempesterk og vinner seier 
jeg vet jo alt, uten tvil Kommende trappetrinn
som en kjelke uten meier Er ikke her
- den skal stå på stedet hvil! Hadde vi egentlig lov

Av Loke-98

Ved Livet
I fall du følger med over fjellet 
Så kan du lære deg selv å telle 
De mange ganger som fjellet steg 
Opp i fra grunn og fikk dette preg 
Opp i fra grunn og fikk dette preg

Og hvis du følger meg ned i dalen 
Hvor vinden rusker i revehalen
Og solen bare får komme frem 
Når du står høyt opp på himmelen
Når du står høyt opp på himmelen

Da skal jeg si deg hvor best du finner 
De gamle tider, de gode minner 
De som fortrenges med tidens tann 
Slik alder hemmer en gammel mann 
Slik alder hemmer en gammel mann

Men aller sist vil jeg deg fortelle 
At skogen din rpå du ikke selge
Ei heller bekk eller berg og dal
For de vil forme ditt ideal
Og kanskje vise deg himmelsal

(Inspirert av «Ved Rondane» av Vinje)

Av Sylvi Ann Sag stad
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Bridge over troubled water
”Nå følger en ruter fra 
Vest til kongen. Nord 
er skviset og må 
tvangskaste spar 10”. 
Det meste av de fles
tes kjennskap til kort
spillet bridge skriver 
seg kun fra avisenes 
halvsurrealistiske 
bridgespalter. Og det 
er ikke noe å bli klok 
av. Da blir du mye 
klokere av å bli med i 
Tromsøstudentenes 
bridgeklubb.

Håvard Bråthen
André Kvernhaug (foto)

Hver mandagskveld møtes en 
gjeng bridgeentusiaster i IMR- 
kantina. Her er nord-sør-pro- 
blematikken en helt annen enn 
den som vanligvis diskuteres på 
universitetsområdet. Rundt et 
bord sitter fire herrer i dyp kon
sentrasjon og stillhet. Av og til 
brytes stillheten med en kryp
tisk kommentar.

- Klarer du å smyge den? 
-Nja...

Rekrutteringstrøbbel
Tromsøstudentenes bridge
klubb har røtter helt tilbake til 

Sommerfugleffekten 
kommer til byen!

rundt 1970, men oppsto i sin 
nåværende form i 1985. Til ti
der har hele ni bord sprutet av 
aktivitet (for den uinnvidde: ett 
bord består av fire spillere). 
Men nå sliter klubben med ett 
rekrutteringsproblem. En av ve
teranene i klubben, Aage Irgens, 
mener at hovedproblemet lig
ger i konkurransen fra andre fri
tidssysler, men også i mangel 
på informasjon til potensielle 
spillere. Til sommeren forsvin
ner enda flere av de nåværende 
medlemmene fra universitetet, 
og da er det bare å håpe at brid- 
gesugne studenter vil finne vei
en.

Sosial hjernetrim
Mange vil kanskje mene at de 
ikke kjenner godt nok til brid- 
gens irrganger og fallgruver, og 
reserverer seg for å bli med av 
den grunn. Det er derimot in
gen grunn til å fortvile. I Brid- 
gens hus i Tromsø avholdes det 
stadig kurs for nybegynnere. Og 
det er ingen gode grunner til å 
sitte hjemme og sture framfor 
å ta seg et realt slag bridge, iføl
ge Irgens.

- For det første gir det hjer
netrim. I tillegg er det sosialt, 
man erverver seg en del-kjen
ninger og treffer hyggelige 
mennesker. Mange assosierer 
kortspill med fyll og spetakkel, 
men Norges bridgeforbund har

Tromsøstudentenes Bridgeklubb måtes hver mandag på IMR-kantina.

Nordiske takter
faktisk satt i gang tiltak mot 
mennesker som ruser seg i for
bindelse med bridge. På alle sto
re turneringer er det dessuten 
røykfritt.

Er du fortsatt ikke overbe
vist? Stikk innom IMR-kantina 
mandag klokka 18.30 om så ba
re for å se på.

- Det er mye billigere enn å 
drikke øl, sier Irgens.

- Og du får ikke så vondt i 
hodet dagen etterpå.

Lørdag 14. mars kom
mer ’’Lundin/Danemo 
Quartet” til byen for å 
spille i regi av Tromsø 
jazzklubb.
Kvartetten regnes som en av de 
mest spennende som finnes i 
Norden. Saksofonisten Fredrik 
Lundin har laget plate med fle
re av vår tids fremste jazzmusi- 
kere. Lundin og trommeslage
ren Peter Danemo er initiativ
takere til kvartetten, og de står

for størstedelen av repertoiret. 
Jacob Karlzon spiller piano, 
mens Mattias Svensson er an
svarlig for bass. Musikken tar 
utgangspunkt i musikk fra våre 
breddegraders lyriske og este
tisk bevisste sinnelag og tone- 
språk - den har altså nordisk 
karakter. Musikken beveger seg 
fra ren poesi til medrivende vill
skap. Lundin benytter seg på en 
særegen måte av elektroniske 
effekter - noe som skaper et 
moderne uttrykk i musikken.

Bandet som har tatt 
navn fra kaosteorien, 
prinsippet om årsak 
og effekt, og det 
faktum at nesten alt 
er mulig, kan opple
ves i Tromsø 18. 
mars.

”The butterfly effect” er et band 
som har tilholdssted i London 
og består av to engelskmenn, 
en amerikaner og en nordmann. 
Det er den ene nordmannen som

Bel Canto kommer hjem
Etter to års pause fra 
turnelivet kommer 
tromsøværingene i 
Bel Canto igjen for å 
spille i hjembyen. 27. 
mars kan de oppleves 
i lysgården på MH- 
bygget.

Navnet Bel Canto er italiensk 
og betyr ’’vakker sang”. Gruppa 
så dagens lys i 1985. Medlem

er skyld i at bandet nå har orga
nisert fire spillejobber i Trom
sø og omegn. Sigve Bessesen 
er fra Tromsø, og har studert 
kontrabass i fire år ved konser
vatoriet her, før han dro til Lon
don og fortsatte med to års stu
dier der. Han har også spilt med 
Verdensorkesteret i to år, og 
blitt tildelt Sparebankens kul- 
turstipend.

De andre medlemmene he
ter Chad Hobson (vokal), Ric
hard Causon (keyboard) og Bar
ry Kinder (trommer). De er al
le veletablerte turné- og studio- 

mene Nils Johansen, Anneli 
Drecker og Geir Jensen dro til 
Belgia for å lage albumet White 
out conditions. Det fikk gode 
kritikker, men det store gjen
nombruddet fikk gruppa først 
med albumet Shimmering, warm 
and bright i 1992. Da hadde for 
øvrig Geir Jensen forlatt Bel 
Canto for å satse på prosjektet 
Biosphere.

Rush er bandets femte utgi
velse, og Anneli Drecker har føl
gende å si om den saken: 

musikere fra London. Fotball- 
interesserte er de tydeligvis 
også, for det som sparket nor- 
gesturneén i gang var kampen 
mellom TIL og Chelsea. De tre 
var forbløffede vitner til snø- 
ballkrigen som etter hvert utvi
klet seg på Alfheim, og ble øy
eblikkelig enige om at dette lan
det måtte de besøke.

Lydbildet beskrives som en 
krysning av The Doors og Ra
diohead, så hvis du vil oppleve 
sangbasert retro-rock for 90- 
årene, bør du kjenne din besø
kelsestid.

- Det nye albumet ligger i 
grenselandet mellom Birds of 
Passage og Shimmering, warm 
and bright, i form av mer vekt 
på syntetiske instrument fram
for akustiske. Samtidig er Rush 
kanskje vårt mest sammensatte 
album hittil, med bruk av ny, di
gital teknologi.

Bel Canto har ry.på seg for å 
være et godt liveband, og det skal 
de altså bevise når de nå kom
mer tilbake til Tromsø med sin 
underlige musikalske lydflora.

Turboneger: ’’Apocalypse Dudes” 
Virgin
Siden Turbone
ger slapp sin for
rige plate, den 
smått geniale 
”Ass Cobra», 
har Oslobandet 
oppnådd kultsta- 
tus over store 
deler av verden. 
Det er ikke van
skelig å forstå. 
Råe. fengende 
gitarhooks. tekster som kret
ser rundt pedofili og Downs 
syndrom, og et fandenivoldsk 
og frivolt liveshow. alt i en 
pyntelig ramme av denim og 
homseerotikk. Tro meg. 
mennesker som har sett vo
kalist Hank von Helvete stå 
på scenen med ett stjerne
skudd langt opp i ræ..., syn
gende på "I Got Erection", 
glemmer det aldri.

Nå er Hertugen (som han 
også kalles) og hans storm
tropper tilbake. Like motby
delig tiltrekkende som før. 
Like skitne, kåte og arrogan

te. Mens forgjen-
■ geren stort sett 

inneholder kom
promissløs pun- 
krock er ’’Apoca
lypse Dudes” noe 
mer rock’n’roll. 
Man hører gjen
klang av Alice 
Cooper, Stooges 
og Ramones for 
å nevne noen. 

Punk-attituden er beholdt, 
men mikset med en noe mer 
melodiøs rock, og krydret 
med klisjeer som funker som 
truger. Tekstene er fortsatt 
frastøtende morsomme og 
egner seg fortsatt ikke til å 
deklamere for mora di. Ei 
essensiell plate, særlig der
som du er en ung pike eller 
gutt på søken etter kjønns
identitet og substans i livet. 
You wanna rock?/you gotta 
roll/Washing for gold in a 
toilet bowl”.

Av Håvard Bråthen
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Himmelrik og mye sprell
”Jeg påstår at det 
ikke er mulig å skrive 
en komedie uten å ha 
en bestemHivsansku- 
else”, skriver Årni 
Ibsen

Marianne Søndmør

HT satser på freskt, islandsk 
drama av Årni Ibsen. «Himmel
rik» ble oppført av Riksteate
ret i Norge i 1996 og er kjøpt 
av teatre i Sverige, Finland og 
Danmark. Dramatikeren Arni 
Ibsen er en av Islands mest 
produktive og mest spilte dra
matikere. Vi følger en 
vennegjeng(tre par) som drar 
på hyttetur for å ha en festlig 
helg. Etter en fuktig kveld for
toner det hele seg noe anner
ledes. Intrige, begjær, og et 
skrik om oppmerksomhet.

Genial Form
Ideen om å la spillet foregå på 
to scener samtidig er knall. 
Publikum velger selv om de 
vil sitte foran scenen(hytta) 
eller inni hytta(bak). Etter pau
sen bytter man og skuespil
lerne spiller stykket på nytt. 
Publikum skimter så vidt hva 
som foregår bak på den andre 
scenen. Selve formen bidrar 
til at «Himmelrik» fremstår 
som utradisjonelt og freskt 
teater.

Slitsomt snakk
Det er en hyppig, ekstremt 
hyppig, bruk av engelske lån
ord. «Come on», «Jesus 
Christ» og lignende blir sagt i 
annenhver setning. Meningen 
med å vise mangelen på god 
kommunikasjon virker mer 
mot sin hensikt. Likevel er der 
en viss undertekst, dybde i

Snill utstilling
Den 52. Nordnorske 
Kunstutstilling er 
åpnet med brask og 
bram og stuv fulle 
hus. De utvalgte bilde
ne og skulpturene 
bærer ikke preg av 
grensesprengende 
kunst, men gir fine 
muligheter til alle oss 
som ikke makter å 
være helt i front.

Andreas Knudsen

Opplevelsen av Vernisace i 
kunstforeningens hus bak bryg
geriet gir alltid de gode vibra
sjonene. En masse mennesker 
som bærer preg av kunstnerisk 
entusiasme, farget hår og lange 
kjoler i alle aldre. Originale

Hålolgaland Teater spiller så svetten renner. FOTO: OLA RØE, HÅLOGALAND TEATER

manuset. Bak det kjappe språ
ket ’’skjuler det seg usikre og 
ensomme mennesker med et 
skrikende behov for oppmerk
somhet og
kjærlighet”(les:Programmet).

Ung oversetter
Ine Camilla Bjørnsten har 
gjort en bragd med å oversette 
den islandske komedien til 
nordnorsk slang! Urolig. Språ
ket bidrar til at en god del av 
de «unge» i salen kjenner 
igjen egne ord og fakter.

mennesker som setter pris på 
original kunst. Nordnorsken 
inneholder arbeider av 51 ulike 
kunstnere, utvalgt av en jury 
mellom over to hundre kandi
dater, og den følger runden fra 
Sandnessjøen til Kirkenes. Tan
ker bak utstillingen er at kunst
nere med nordnorsk tilhørighet 
skal kunne presentere kreative 
arbeider for innbyggerne i 
landsdelen. Kommunikasjon og 
kreativitet er det behov for i et 
samfunn i forandring.

Blant mange bilder uten den 
største utfordringen for øye el
ler sinn, stakk det seg ut inter
essante objekter. ”Ro, ro til fis- 
keskjær”, stort oljemaleri av 
Åshild Ida Andresen fra Alta, 
var genialt laget i klare, sterke 
farger. Motivet var en liten pi
ke i tradisjonelle regnklær og 
sydvest, som fisker alene i en 
båt på stormfullt hav.

.»Fatté'ru?», «S'nær..» og «Æ 
bare, ikkje sant, også han ba
re, men æ liksom, kåm ånn!».

Stereotypt spill
Og likevel er skuespillerne, 
med unntak av enkelte scener, 
slitsomme. Jeg mener, Figens- 
chow var dritkul i ”Den for
dømte nordlendingen”, men 
man blir jaggu lei av den lik- 
som-kul og hipp ty veåring med 
et tempo i hundreogti (allere
de etter første replikken!). Jeg 
er da ikke 90 år og fast seer av

Springe en i øyet kunne også 
Irene Johnsens billedvev ”vår”, 
som var overdekket av fallos- 
lignende hylstre og i sterke, rø
de og gule farger. Satt godt på 
netthinnen, men tittelen forble 
en gåte. Foto er også represen
tert, med Cato Lauritzens ’’Con
quered Space II”. Vi ser en kvin
ne i øvre halvfigur med øynene 
lukket og et uttrykk av konsen
trasjon eller anstrengelse. Svært 
fengende, karismatisk arbeide. 
Fokus er innover, noe som kan
skje kan levere en grov beteg
nelse på kunstutstillingen. Pri
sene på arbeidene er som van
lig en god del høvdinger for de 
fleste, så kjøpeevnen mangler 
vi definitivt. Fordelen er at den 
ofte gledelige forbauselsen 
som oppstår ved første blikk på 
et bilde, ikke får sjansen til å gå 
over i kvalme etter hvert som 
det trivielle kommer til syne.

”Du skal høre mye”! Iris 
Johansen(Sigrun) og Ulla Ma
rie Broch (Unn) er stilsikre i 
sine rolletolkinger. Ellers har 
Frank Jørstad (BG), Martin L 
oic Lotherington (Trygve) og 
Heidi Goldmann (Carmen) 
morsomme roller. Ja til mang
fold også til de enfoldige! Nett
opp de klisjéfylte, stereotype 
rollene får oss til å le for lat- 
terlighetens skyld. Dissonan

En annerledes
teateruke
Fra og med 8.mars t.o.m. 13. 
mars går prosjektet ”Ny drama
tikk i Nord-Norge” inn i en ny 
fase.

HT har fulgt 12 manus under 
utvikling, og tiden er inn for å 
presentere resultatet av proses
sen for publikum. Stykkene blir 
presentert i dramalesningsform, 
som innebærer at teatrets skue
spillere leser manusene med 
dramatikeren og publikum til 
stede. Det vil være første gang 
at publikum så vel som drama
tiker får oppleve ’’originalver- 
kene” offentliggjort på denne 
måten.

Samtaler med publikum 
Det bør presiseres at stykkene 
ikke er ferdige til full produk
sjon, og at publikum blir kjent 
med tekstene på et tidlig stadi
um. Teatret ønsker derfor å åp
ne for samtaler med publikum i 
forbindelse med dramalesnin- 
gene. Det spennende vil være 
om publikums opplevelse av 

sen mellom karakteren Gaute 
og de andre rollene tar seg opp 
uti andre akt. Da er alle drita.

’’Himmelrik” er selvsagt 
ikke ment å være et sosialrea
listisk samtidsdrama, men jeg 
mener, jesus christ, de rollene 
kunne vært mer utstuderte. 
Mer! Hadde det ikke vært for 
knall tekst, bra samspill, timing 
og breaks, hadde jeg gått i rent 
stress!

dramalesningen er i samsvar 
med dramatikerens intensjoner. 
To stykker blir lest daglig, med 
en etterfølgende samtale.

Nordnorsk identitet
Manusene er svært ulike når det 
gjelder genre(komedier, kam- 
merspill, musikkdramatikk, far
se etc.). Fellesnevneren er at 
alle berører ”den nordnorske 
virkeligheten” og ’’nordnorsk 
identitet”. Forventninger om at 
de nordnorske mytene blir 
sprengt og\eller opprettholdt er 
faktisk begge relevante. Her kan 
alt skje. Som et supplement til 
dramalesningene har HT invi
tert noen av Tromsø bys mar
kante personligheter til å holde 
foredrag om emnet. HT tror at 
foredragene vil kaste lys over 
”den nordnorske identitetens” 
ulike aspekter både kulturelt, 
historisk og politisk. HT ønsker 
publikum velkommen til anner
ledes og spennende teateropp- 
levelse!
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- eller uendelig og dødelig?
Vi lever ikke lenge. Er det noe Verden i Vest har 
satt som sitt høyeste mål, er det å forlenge livet 
så mye som mulig. Ønsker vi oss udødelighet, 

og skjønner vi hva som ligger i begrepet?

Tema: Er virkelig 
ønsket om udøde-

Hreelt?
—

Øystein Guneriussen

Science fiction, i alle dens ut
trykksformer, har vært tatt i 
bruk til mange formål, fra ren 
underholdning til samfunnskri
tikk. Dens sterkeste virkemid
del, å konfrontere oss med for
skjellige fremtidsutsikter, og 
dermed bidra til nye måter å se 
verden på, har imidlertid en 
egenverdi som rekker utover 
det enkelte verk. Stephen R. L. 
Clark, Professor i filosofi ved 
Universitetet i Liverpool, ar
gumenterer i sin bok “How to 
live forever” for at blant annet 
filosofien kan ha mye å hente i 
de framstillingene science fic
tion gir av universets og men
neskets videre utvikling. Han 
tar utgangspunkt i den av men
neskehetens drømmer som kan
skje framfor noen rommes av 
ordtaket vær forsiktig med hva 
du ønsker deg; du kan få det 
oppfylt.

Dette aspektet ved drømmen 
om udødelighet opptar scien
ce fictionlitteraturen i høy 
grad, og Clark gir, med bak
grunn i over 250 bøker skrevet 
av kjente og mindre kjente 
science fictionforfattere, for
slag til hvordan vi 
kan forstå hva en 
slik drøm egentlig 
innebærer. Mange 
av scenariene han 
bruker som disku
sjonsgrunnlag er 
preget av deres forfatteres opp
fatning av udødelighet som noe 
forkvaklet og noe som lett kan 
forveksles med den evige gal- 
skaps forvirrende helvete og 
tomhet.

I noen av de mer utrivelige 
universene som beskrives har 
mennesket, eventuelt andre, 
utenomjordiske raser, mistet 
sentrale deler av sin egen iden
titet som en følge av lefling 
med denne drømmen.Men ikke 
alle drømmer er mareritt, og 
de fleste av marerittene i 
science fictionlitteraturen har 
fått sin virkelighet gjennom si

ne innbyggeres manglende for
ståelse av seg selv og univer
set. Det er på dette punktet 
Clark finner den filosofiske 
verdien i science fictionlitte
raturen. Han spør hva som me

«Hvor lenge er lenge nok? Hvor 
lenge kan du holde på med noe før 

det mister sin interesse?»

nes med udødelighet og trek
ker konsekvenser fra de for
skjellige svarene som gis i bø
kene han kommenterer.

Liv og død
Når du hører ordet udødelig
het, er kanskje den nærmeste 
tanken medisin og bioteknolo
gi. Og at det forskes på mulig
heten for å skape celler som 
kan reprodusere seg selv uten 
tap av geninformasjon, overras
ker vel de færreste i disse fa
natisk livsbejaende fixe - og 
trixetider. Ikke fullt så få ville 

rynket på nesen av et tilbud om 
å slippe unna rynker i panna, 
tror jeg.

Likevel er det antakeligvis 
ikke selve drømmen om å være 
evig ung som ligger dypest i 

oss, faktisk blir hele 
den illusjonen dagens 
vestlige samfunn i sta
dig større grad ser ut 
til å omfavne, altså hy
potesen ung = bra, 
gammel = ille uinter
essant i denne sam

menhengen. Her står en annen 
(vestlig?) hypotese i fokus: le
vende = bra, død = ille.

Denne lever selvsagt også i 
fare for å bli avslørt som illu
sjon, men mange ville 
være enige i at den 
ikke bærer et fullt så 
tykt lag av forfengelig
het rundt kinnbena som 
den første. Dette er da 
heller ikke dens stør
ste problem. Udødelig
het er et forvirrende tema, noe 
Clark tydelig viser i de eksem
plene han har valgt.

Lenge leve
Ta nå ønsket om å leve lenger 
enn det vi gjør i dag. Vi har 
simpelthen lyst til å gjøre mer 
av det vi finner verdifullt, det 
være seg ete trøfler, spille tuba 
eller tilbringe tid med våre el
skede. Da blir spørsmålet like
vel; hvor lenge er lenge nok? 
Hvor lenge kan du holde på med 
noe før det mister sin interes
se? Og i de menneskelige rela
sjoners sfære, hvor mye kan du 
si til en person, hvor mange gan
ger kan du gi uttrykk for din 
kjærlighet før du merker at den 
ikke er der lenger? Uendelig 
mange ganger, vil noen si, men 
kan vi Være sikre på det?

«Noe av grunnen til at vi elsker an 
dre er at vi forandrer oss, utvikler 
nye sider ved oss selv.»

Noe av grunnen til at vi el
sker andre er at vi forandrer 
oss, utvikler nye sider ved oss 

selv. Men hvor lenge kan en 
slik utvikling pågå uten at et 
hvert forhold til slutt har utvi
klet seg til noe som ikke bærer 
noen likhetstrekk med det det 
startet som?

Clark benekter ikke mulig
heten for at kjærlighet kan be
stå til evig tid (hva nå det måtte 
bety), han påpeker bare at det å 
leve i uoverskuelig fremtid slik 
du gjør nå kan vise seg å bli 
uutholdelig. Dette er jo ikke 
nyheter, og det er ikke denne 
formen for udødelighet Clark 
holder for å ha størst potensia
le til å oppfylle drømmen.

Vi må altså forstå dette øn
sket som uttrykk for noe annet 
og mer grunnleggende enn ren 
forlengelse av det livet vi er 
blitt plassert i. Det er et ønske 
om å ikke forsvinne, men fra 
hva, og som hva?

Evigvarende
På samme måte som forandring 
over et langt nok tidsrom vil 
kunne føre til en total frem
medgjøring, for ikke å snakke 
om den enorme mengden min
ner som vil akkumuleres, bærer 
ideen om å bestå, å ikke foran
dres, på lumske følger.

Vi har nok av bevis på at det
te er en sterk tendens i men
nesket, en kan lett tenke seg 
for eksempel pyramidene som 
en protest mot vår egen for
gjengelighet. Men Kheops er 
flere meter lavere nå enn da. 
Og intet vi foretar oss for å 
sikre vår “udødelighet” gjen
nom det vi skaper, dikt eller 
pyramider, kommer med noen 
garanti. Med Clarks ord: hva er 
vitsen i å gjøre noe som helst, 
hvis ingenting vi gjør kan sik
res?

Konsekvenser
Poenget er enkelt, og dreier seg 
om konsekvenser. I en bok av

Isaac Asimov, 
End of Eternity, 
driver en gjeng 
med intelligenser 
som står utenfor 
tiden, med å for
me universet slik 
de selv mener det 

burde se ut.
Dette innebærer blant annet 

å forandre fortiden, noe de



selvsagt er i stand til, slik at 
mennesket aldri vil oppdage 
romfart. For å oppnå dette blir 
det først foreslått å ta livet av et 
ikke ubetydelig antall personer 
som ellers ville hatt direkte inn
flytelse på de beslutningene vil
le gitt oss romfart.

Men ettersom disse vesene
ne kan se konsekvensene av alt 
som har skjeddtidligere, finner 
de ut at de bare trenger å flytte 
en boks som sto i et rom på 
Jorda en gang, en halv meter. 
Denne lille forandringen i virke
ligheten er starten på en kje
dereaksjon som ender opp i at 
romskipene aldri blir bygget.

Om vi hadde vært i besittelse 
av en slik form for allvitenhet, 
kunne det ha vært logisk, om 
ikke moralsk, forsvarlig å skape 
for å bli husket, og dermed opp
nå en slags udødelighet. Drøm
men består imidlertid, så hva 
handler den egentlig om?

Ærlighet
Clark spør om det kan ligge en 
form for udødelighet i det å være 
en ærlig søker etter sannhet. ‘Så 
snart jeg oppdager at jeg er en 
liten del av Sannheten, trenger 
jeg ikke lenger håpe at denne 
tingen her, denne kroppen eller 
bevisstheten, vil bestå gjennom 
tidene.’ (s.96)

En slik opplevelse er et kjen
netegn ved mange religioner og 
filosofiske retninger, hvorav 
stoisismen kanskje er den mest 
kjente.

Ved å ta innover oss univer
sets størrelse og innhold, kan 
vi på en måte forsone oss med 
vår egen tilsynelatende mikro
skopiske ekistens. Alt blir like 
viktig. Men i den sammenhen
gen som her er relevant, inne
bærer et slikt standpunkt det 
samme som å si ‘jeg gir opp.’

Sannheten kan være en helt 
annen enn den vi tror oss i be
sittelse av. Om dette gjelder på

Syklus

/
har nå oppnådd klisjéstatus og 
brukes som “trøst” for unge 
mennesker som for første gang 
oppdager sin dødelighet.

Men som alle klisjeer er den 
egentlig interessant hvis den 
ikke blir misbrukt ved tankeløs 
gjentakelse.

et hvilket som helst tidspunkt i 
menneskets historie, er vanske
ligere å (mot)bevise.

Gang på gang har spesielt vi
tenskapsfolk erklært for eksem
pel fysikken som fullendt, uten 
at naturen har latt seg impone
re. Samtidig har ordet utvikling 
en klang av sannhet i 
de flestes sinn

Det går framover, «Hva er vitsen i å gjøre noe som helst, 
men er Sannheten en- hvjs ingenting vi gjør kan sikres?» 
delig eller er ogsa den 
i utvikling? Hvis dette 
er tilfelle, kan vi tillate oss et 
noe prosaisk spørsmål: tar vi 
innpå den, eller drar den fra oss?

Fysikere som har sett seg lei 
på paradoksene tanker om uni
verset som noe med en begyn
nelse og en slutt fører til, leker 
med teorier av syklustypen på 

til like store paradokser som de 
tradisjonelle begynnelse - slut- 
teoriene er grunn nok til bekym
ring for den generelle mentale 
helse.

Tid
Men Clark kommer med et viktig 

poeng i denne 
diskusjonen; pa
radoksene er 
foreløpig bare 
menneskelige.

De kunne ba
re oppstå fordi vi tenker oss tid 
i form av et stadig stigende tall. 
Kanskje våre begreper ikke åp
ner for forestillingen om et før
ste og siste tidspunkt. Det er 
vårt problem!

Kanskje er alle tider “nå”, på 
samme måte som alle steder er 
“her”. Det vi imidlertid vil når vi 
ønsker udødelighet, er, mener 
Clark, å heve oss over dimen
sjonen tid.

Tidsreiser er hyppig brukt i 
science fiction, ofte som nett
opp en slik frigjøring fra det sla
veriet tiden holder oss i. Som 
regel tas tidsreiser i bruk (av 
personene i boka) for å for
andre på historien, eventuelt 
(av forfatteren) for å vise at 
en slik bedrift er umulig.

Et hjertesukk Clark ville 
være enig i, er 
at science fic
tion altfor ofte 
blir definert (av 
folk som ikke 
leser science 

fiction) som eventyr for voks
ne. De ser ikke hva for eksem
pel tidsreiser egentlig er uttrykk 
for. Vi lever i en verden med en 
fortid, en historie, som vi ikke 
ser nødvendigheten av.

Så vidt vi vet, kunne den 
menneskelige historien like gjer
ne ikke ha hendt, eller forløpt 
på en helt annen måte.

Kriger blir gjeme trukket fram 
som milepæler i vår historie, 
men det er ikke vanskelig å inn
ta et annet utsynspunkt, hvor 
vi skjønner at selv om univer
sets historie kanskje måtte inne
holde dem, utelukker ikke det 
muligheten for at det kunne gått 
fullstendig annerledes fra star
ten.

Dette skaper fortvilelsen 
over å leve i noe vi selv ikke har 
skapt eller forstår, men likevel 
må forholde oss til, da det er vår 
“realitet.”

Virkelighet
Dypest sett går hele spørsmålet 
om udødelighet ut på å skjønne 
hva vi er.

Som Clark sier det: ‘håpet om 
udødelighet er håpet om forand
ring, eller oppvåkning, eller å 
åpne seg utover, og kan i sin 
natur ikke oppfylles for dem som 
ønsker å sikre sin egen videre 
eksistens.’

Han benekter å ha noen klar 
formening om hva udødelighet 
ville bety, men viser til blant 
annet buddhismens kanskje 
mest feilforståtte begrep, nirva
na, for å få fram poenget.

Nirvana er ingen sinnsstem
ning, ikke noe mål vi kan sette 
oss, og kan derfor ikke “opp
nås” av dem som “vil oppleve” 
det. Det dreier seg om å forstå 
virkeligheten.

I bokas siste kapittel skriver 
Clark: “Hvis jeg ikke egentlig 
vet hva slags ting “jeg” er, eller 
om jeg er, hvordan kan jeg vite 
om jeg er udødelig, eller hva jeg 
ville trenge for å bli det?”

Problemet er at virkeligheten 
kanskje bare kan forstås av et 
vesen med mer kunnskap enn 
vi kan ta til oss, og at hva vi i 
dag mener med å forstå ikke er 
forstått av noen som helst. For
står du?



Motorpsycho har lenge vært et av Norges 
viktigste band. Deres ønske om å være i konti 
nuerlig utvikling har ført til noe av den mest 
spennende musikken norsk rock har frem
brakt. Nylig gjestet de Tromsø på sin lille Nor- 
gesturne i forbindelse med utgivelsen av sitt 
siste produkt, ’’Trust Us”.

Håvard Bråthen
Lars Åke Andersen (foto)

Både den nye plata og kon
serten på SubSirkus viser ty
delig at Motorpsycho forelø
pig har forlatt den mer umid
delbare pop’en, til fordel for 
lengre, flytende, improvisa- 
sjonspregede låter. Tenden
sen som viste seg på ’’Angels 
And Daemons At Play” har i 
stor grad slått til på ’’Trust 
Us”.
Er dette en bevisst dreining 
eller har det bare vært en na
turlig utvikling?

- Det har vel egentlig bare 
blitt sånn, sier sjefsmotorpsy- 
klist Bent Sæther.

- Men det gjenspeiler nok 
hva vi selv har hørt på. Jeg 
har hørt mye på Coltrane fra 
sekstitallet, og der er det dro
nen som er det viktige, det 
går og går. Det har nok ube
visst blitt en greie som vi 
kicker på, noe jeg har blitt 
mer og mer bevisst i det sis
te. I tillegg så føler man be
hov for å gjøre andre ting enn 

sist. Den sangen jeg likte best 
fra forrige plate var den leng
ste, ”Un chien d’espace”, og 
konsertene våre har blitt len
gre, mer dronende og mes- 
šende de to siste årene. Det 
har også påvirket låtmateria- 
let, fordi det er den modusen 
vi har vært i, for å si det sånn.

Ikke som deLillos
Utgivelsene fra Norges mest 
produktive band spenner fra 
heavy-metal via pur pop til 
flytende space-improvisasjo- 
ner.

Ser dere for dere en klar 
utvikling fra de første plate
ne deres og fram til den sis
te, eller gjør dere det dere 
føler for uten å ha slik i men
te?

- Vi prøver i hvert fall å 
ligge unna ting vi har gjort 
altfor mye før, og vi føler at 
det ligger en slags progresjon 
i det, sier Bent.

- Om det er noe andre hø
rer eller om det er bare oss, 
vet vi ikke. Det er veldig vik
tig for oss å være ett steg for

an oss selv, og helst foran pu
blikum også. Dessuten er det 
sånn at når du er ferdig med 
ett album, så vil du ikke sette 
deg ned og skrive låter som 
er akkurat like. Man føler seg 
ferdig med det, tenker at det
te har man gjort så bra før, og 
vil prøve noe nytt.

- Det kan ofte bli proble
matisk å spille gamle hits på 
konserter, det er alltid masse 
ønsker fra pu
blikum. Det er 
derimot ikke 
alltid like mor
somt å spille 
dem, kremter 
Snah. Han sit
ter med et stort 
skjerf rundt 
halsen til tross 
for at vi sitter 
lunt og varmt i 
en krok ved et 
lite kafebord.

- Dersom vi 
alltid bare skal 
gjøre som folk 
vil og spille 
gamle klassike
re så blir vi ba
re et mimre- 
band, og det er 
ikke interes
sant, fortsetter 
Bent.

-Det får an
dre ta seg av. 
deLillos og
DumDumBoys Bent

er flinke på sånt. Vi føler på 
sett og vis at det er vår plikt å 
ta en litt annen vei, og ikke 
stagnere helt. Et annet poeng 
er at jeg var 22 år da jeg skrev 
’’Nothing To Say” og jeg er 
nå en helt annen rent emosjo
nelt. Derfor er litt rart å spil
le slike gamle låter på kon
sert. Du føler på en måte at 
du konkurrerer med deg selv 
ifra i fjor, og det er ikke en 

spesiell god følelse.

Stor variasjon
Motorpsychos behov for sta
dig å gjøre noe annet gjen
speiles også i hvor forskjel
lig studioprosessene har vært. 
Etter at bandet var ferdig med 
’’Timothy’s Monster”, et 
svært mangfoldig album som 
inneholder alt fra lo-fi-hjer- 
tesmertepop til beinhard me
tall, følte de at det var på tide 
å ’’stramme inn”. Etterfølge
ren, ’’Blissard”, var et forsøk 
på å rendyrke en spesiell stil, 
”den litt vrange poplåten som 
aldri gikk helt opp”, ifølge 
Bent.

-Det var et veldig planlagt 
album, hver eneste tone var 
skrevet på forhånd, forteller 
Snah.

- Det var det ekstreme av 
en kontrollert innspilling- 
sprosess, og den ble akkurat 
sånn den var tiltenkt. ’’Angels 
and Daemons...” ble en ny re
aksjon. Den kom nærmest 
dettende ut, vi fikk behov for 
å slippe oss løs igjen.

Selve studioprosessen til 
’’Trust Us” har ikke skilt seg 
spesielt ut fra den forrige pla
ta. De rigger opp instrumen
ter med tilbehør i et lite rom, 
og prøver å spille inn så mye 
som mulig live. Etterpå leg
ger de til det som ønskes og 
trengs.

- Det som imidlertid var
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ere med seg selv
den viktigste forskjellen for 
oss var at vi turnerte innimel
lom studioinnspillingene. 
Dermed ble det litt vanskelig 
å konsentrere seg, det er to 
helt ulike situa
sjoner. Men om 
det har hatt noen 
innvirkning på al
bumet, vet jeg 
ikke helt. Denne 
plata satt på en 
måte lenger inn, 
og jeg har ikke 
fått helt tak på 
den enda. Den 
forrige gikk rett i 
boks.

Innspillingene 
deres blir stadig 
mer preget av im- 
provisasjon. 
Skissene av alle 
låtene er ferdige 
på forhånd, men 
mange av skisse
ne er såpass løse 
at de kan ta det så 
langt ut de øn
sker. Da blir det 
også veldig opp 
til dagsformen 
om resultatet blir 
bra eller dårlig.

Upåvirkede 
yndlinger

Stort sett har re- Gebhardt 
sultatet blitt vel
dig bra, skal man tro norske 
musikkritikere. ’’Demon 
Box” ble hyllet som en mile
pæl i norsk rockehistorie, og 
siden har hvert påfølgende al
bum blitt skamrost i tur og 
orden. Bent tror imidlertid 
ikke at dette påvirker bandet i 
særlig grad.

- Du er nødt til å gjøre det 
du ønsker dersom det skal bli 
bra, og ikke gå inn og kom
promittere i forhold til kriti
kere og publikum. Du er nødt 
til å være totalegoist. Samti
dig er det jævlig spennende 
når vi er superfornøyde og 
musikkjournalistene skal bru
ke to dager på å fordøye et 
produkt som vi har brukt et år

på å lage. Du setter deg selv i 
en sær situasjon. Man kan 
egentlig ikke vente at folk 
skal ta plata så fort, den sitter 
som sagt mye lenger inne.

Analog drum’n’bass?
Det virker som om det hele 
tiden ligger en slags ydmyk
het og respekt ovenfor mu
sikk i alt det Motorpsycho 
foretar seg. Bent Sæther pra
ter hele tiden om det å være 
ærlig i det man foretar seg 
musikalsk, det å bryte nye 
grenser men samtidig være 
klar over sine foreløpige be- 
grensninger.

Med Motorpsychos ’’kall” 
til progresjon og stadig å ut
forske nye soniske områder, 
er det kanskje overraskende 
at den nye plata ikke innehol
der flere elementer fra nyere 
teknologisk musikk. Bent tror

imidlertid at dette vil dukke 
opp av seg selv dersom de 
treffer musikere de kommu
niserer godt med og som 
skjønner hvor Motorpsycho 

vil. Så langt har ikke 
det skjedd.

- Hvis vi bare ukri
tisk skal henge oss på 
det som er hipt i år, 
blir det uærlig. Det 
gjelder å gjøre sin 
egen vri på ting. Der
som det dukker opp 
ene eller annen super- 
DJ som vi fikser et 
samarbeid med, hvor
for ikke? Det hadde for 
eksempel vært mor
somt å fått Geir Jens
sen til å remikse noen 
av låtene fra siste ski
va. Vi får ta en telefon 
en dag...

- Men for så vidt 
tror jeg at målet for 
vår musikk og en del 
technomusikk er det 
samme, selv om form
språket vårt er for
skjellig. Det jeg vil 
oppnå med en del av 
de lange låtene er en 
slags drone/transe-fø- 
lelse. Man kan kanskje 
si at vi spiller en slags 
analog drum’n’bass!

’’Arne Grethe”
Motorpsycho har vært en kre
ativ pådriver i norsk musikk
liv i snart ti år. Selv henter de 
mest inspirasjon utenfor ri
kets grenser, men Bent har 
også norske favoritter.

- Jeg er veldig glad i Glue- 
cifer. Men det er musikk jeg 
blir lei av dersom jeg hører 
på den for mye. Det skal bli 
spennende å se hva de gjør 
videre. Det samme gjelder 
Kåre and the Cavemen, som 
jeg tror vi har en del felles 
helter med.

Bent har også stor sans for 

Turboneger, selv om det ikke 
er vanskelig å gjette seg til at 
deathpunkerne finner Mot
orpsycho minst trettiåtte hakk 
for pretensiøse.

- Thomas Seltzer (alias 
Happy-Tom, bassist i Turbo
neger) kan kalles norsk rocks 
svar på AKPs Tron Øgrim, si
er Bent.

- Han sitter og korrekter 
og kjefter på alt, og er en 
blanding av intellektuell og 
kvasi-intellektuell på en jæv
lig kul måte. En ”fuck you”- 
greie som er veldig bra å ha 
der.

- I tillegg skjer det veldig 
mye bra i undergrunnen, sier 
Snah. Det er en del sinnssyke 
ting som bedrives som de 

Snah

fleste aldri får høre om. Små 
plateselskap som Smalltown 
Supersound og Apartment Re
cords har gjort mye interes
sant.

Anne Grethe Preus er der
imot et eksempel på norsk 
musikk uten noen høy stjerne 
hos trøndertrioen.

- ’’Arne Grethe” Preus re
presenterer noe av det vi li
ker minst når det gjelder pop 
og rock, sier Snah med opp
gitthet i stemmen.

-Tekstene dreier seg om 
generell oppførsel. Slik kva
si-intellektuell dyphet og fø- 
leri blir bare kvalmende.

Stol på oss, sjø
I norsk målestokk har Mot

orpsycho hatt en svært suk
sessfull karriere, målt i an
tall hengivne fans og musi
kalsk anerkjennelse. Bandet 
har appellert både til hard- 

rock- og. indie- 
popfans. Nå som 
bandet har tatt 
en mer innad
vendt retning, er 
de kanskje mer 
omstridt enn de 
har vært noen 
gang tidligere.

Noen synes 
de er mer spen
nende enn noen
sinne, andre sy
nes de flyter 
bort i en ube- 
s t e m m e 1 i g 
prog-masse. 
Bandets ærlige 
ønske om å for
midle følelser 
gjennom mu
sikk, og deres 
evne til å fornye 
seg stadig vekk, 
gjør dem likevel 
til noe langt mer 
enn en gjeng 
pretensiøse 
KISS-fans fra 

Trondheim.
Så lenge de fortsetter med 

det vil Motorpsycho være en 
kreativ kraft i norsk musikk
liv i mange år til.

Motorpsychoselig
Motorpsychos 
diskografi:
Lobotomizer (1991)
8 Soothing Songs For Rut (1992) 
Demon Box (1993)
Timothy‘s Monster (1994)
The Tussler (1994)
Blissard (1996)
Angels and Daemons at Play (1997) 
Trust Us (1998)
(I tillegg fins en drøss andre utgivelser, ep- 
er, singler, plater med begrensa opplag 
mm)

Motorpsycho har 
slept laus si åttande 
plate, eit dobbeltal
bum. Stol ikkje på 
Dagbladet som seier 
at ’’Trust Us” er 
monoton, eller VG 
som meiner plata er 
for lang. Denne skiva 
er den mest varierte 
og spennande som 
bandet har gitt ut.

Ei god motorpsyc holal ei 
som eit perfekt samleie med 
roleg og intimt førspel lor dei 
byggjer seg pirrande oppover 
til eit vilt og langvarig inter
messo av lyd og rørsle. Og 

som ender roleg med ein røyk 
og ein slurp øl. Slik er til dø
mes opningsmelodien ”psy-

chonaut”, iadialoi ile.ik r 
hey,jane

Men nokie dagai ei del g.di 
berre a liggja i senga og pjuska 
pa kvarandie; 'vortex suilci” 
og ’’Coventry boy” er som sli

ke dagar; dette er nydelege 
melodiar med klokkespel, fi
olin og ’’hadelands fi i neste 
glass”.

Motorpsycho viser ein 
spennvidde gjennom dei 80 
minuttane som eg tidlegare 
ikkje har hoyrt fra bandet. 
Beni Snali ug Gebhardt har 
tatt med seg i studio ei rekke 
ulike instrument som utfyller 
iimut u pa Jn spennande 
mah

i ,. !< .. >.» Gi at Mot- 
i. 1' , i.mge latar.
il ■. . allld i. For

a . .. ,i . i, . homusikk 
.1 . ....i kosen, den er 

iksg L joii umia pa to minutt 
og lictii sekund.

Av Lars Ake Andersen
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Tromsø Filmklubb gir 
deg en dansk super- 
helg med danske
heroinpushere, Lars 
von Triers epidemier 
og Lisboa.

Irene Foss

Nattvisningen fredag 13. mars 
er danske Pusher, et hardt
slående dansk samtidsdrama. 
Vi følger heroinpusheren 
Frank i en heller travel uke. 
Dagen han skal gjøre sin før
ste store handel går det galt. 
Politiet har snust seg fram til 
opplegget og Frank må kvitte 
seg med stoffet. Problemet er 
bare at han til dette har lånt 
200 000 .. .Et enkelt, men ef
fektivt plott med høyt tempo 
og sight-seeing i de mindre 
’’fine” bydelene i København. 
Filmen er en brutal debut fra 
regissør Nicolas Winding 
Refn som anbefales.

Epidemic fra 1987 er en av 
Lars von Triers tidlige filmer, 
som vises lørdag 14. mars, von 
Trier og Nils Vørsel skal leve
re et manus, men presterer i 
stedet å slette det. De må der
for lage et nytt manus og det 
fort; om en pestepidemi som 
truer det meste. En noe forvir
rende film, der regissøren gjør 
forvirringen enda større ved å 
vise oss scener fra den andre 
Epidemicffimen. Selve hand
lingen er ikke det viktigste, 
men måten filmen blir fortalt 
på. Lars von Trier er tross alt 
Lars von Trier.

Den 21. mars vises Lisbon 
Story. Lydraannen Winter får 
et kort fra regissøren Monroe, 
som forsøker å lage film ”som 
om filmen ble oppdaget av ham 
og ikke hadde eksistert i over 
100 år”. Men Monroe vet ikke 
hvordan han skal fullføre pro
sjektet og vil ha hjelp. Når 
Winters kommer finner han et 
forlatt produksjonslokale, in
gen regissør og en uferdig 
film. Han begynner å gjøre lyd
opptak for stumfilmen og gjør 
■ kjent med Lisboa som by.

Dette er en komedie!

Søndag 15. mars blir det se
minar i lokalene til Tromsø 
Kunstforening. Søren Birkvad, 
amanuensis i filmvitenskap ved 
Avdeling for kultur-, medie- 
og samfunnsfag ved Høgsko
len i Lillehammer, vil holde 
foredraget. Det vil ta oss med 
på en reise gjennom filmmu- 
sicalens historie fra gjennom
bruddet i 1927 via Fred Astai
re og Gene Kelly til nåtidens 
MTV.

Tittelen på seminaret er 
’’Gotta sing! Gotta dance! Mu- 
sicalen i levende bilder fra Fred 
Astaire til Michael Jackson.”

Kyllinggryte
Dette er en rett for folk som 
liker kylling. Fremgangsmå
ten er enkel. Det brukes 
også mange spennende 
krydder i denne gryta.

Kylling er faktisk billig mat om man bruker det i gryter. Du kan variere 
grønnsakene i denne retten, men basisen er en tomatgryte. Kylling er 
mager og god mat som er litt for lite brukt i Norge. Dette er fordi 
kyllingen har dårligere kvalitet i forhold til andre land der den 
nærmest smelter i munnen. Kylling i Norge er dyrere i forhold ti] 

de fleste land. Men uansett er det billig studentmat.

Kristian Misund
Dag Ellingsen (ill.)

Ingredienser:
1 kylling 
paprika 

bokstomater 
tomatpure 

hønsebuljong 
løk .

5 fedd hvitløk 
spisskumin 
koriander 
oregano 

chilipulver 
tabasco

Merøsr/Mø når de rette menneakene tB ratt tid på ratt ated. 
Hver eneate månad mater orer 1,3B mitioner gjeater 
Veggaviaen på mer en 1 BO populære etabiiaaementer i 
tandeta atørate byer.

DISTRIBUTØRER (Deltid)
I januar introduserte vi med stor suksess 
Veggavisen i Tromso og søker derfor 
medhjelpere på deltid til distribusjon av avisen 
samt oppfølging av etablissementene.

Er du utadvent bild og serviceinnstilt, og 
kunne tenke deg og jobbe noen timer I uka 
kan vi tilby dem:

Fast lønn med bonus
Bilordning (firmabil) 
Interessante arbeidsoppgaver 
i et hektisk og utfordrende miljø

Synes du ovennevnte høres interessant ut, så 
ta kontakt med Morten Leivseth på telefon 
776 89600 snarest, eventuelt send oss en 
kortfattet søknad innen 23/3 98 til Invento 
Media Tromsø, postboks 734, 9001 Tromsø. STUDENTSAMSKIPNADEN

STUDENTSAMSKIPNADEN I TROMSØ, BREIVIKA SENTER, 9037 TROMSØ

*

f

Fremgangsmåte:
Stek løk og hvitløk. Ha i kyllingen opp- 

skåret i biter. Tilsett krydder og stek dem i 
omlag 1 minutt sammen med kyllingen. 
Tilsett tomatene, tomatpureen og paprika
en. Ha i chilipulver og tabasco etter smak. 
Men husk at chilipulveret blir sterker desto 

lengre det får stå og trekke. La det hele stå 
og småputre i 30 minutter. Tilsett hønse- 

buljongen og et par klyper med sukker. 
Server med ris.

God fordøyelse!

Er du student og trenger 

barnehageplass 
neste skoleår?

Husk søknadsfristen 1. april!

Studenter som har barnehageplass 
inneværende skoleår og som ønsker å 
beholde den, må søke om dette innen 
søknadsfristens utløp.

Søknadsskjemaer og informasjon om våre 
barnehager fås hos Studentsamskipnaden 
(telefon 77 60 77 00), i barnehagene våre 
og på studiestedet ditt.
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ITnettPreik
ZNET

http://204.181.81.182/ 
ZNETTOPnoanimation. html

For de som sitter igjen 
som spørsmålstegn etter 
å ha blitt presentert en ana
lyse av hendelser rundt 
om i verden fra de ulike 
TV-kanalers korrespon
denter, kan kanskje bli 
supplementert med bak
grunnsstoff på «ZNet». 
Her finner du artikler som 
har stått på trykk de sene
re årene i magasinet «Z- 
Magazine». Dette magasi
net er uavhengig politisk, 
og fritt for betalende an
nonsører. Trykker du på 
«ZMAG», og deretter «Z 
Archive» kommer du til 
hundrevis av artikler om 
alt fra Midt-Østen-kon- 
flikter til analyser av Sto
nes film «JFK». Høy kva
litet.

Ny identitet ? 
http://www.trudy.com/ 
tru dy/qu i z/index.html

Trudy fra Cyburia er en 
virtuell kjønnsillusjonist 
som serverer sine livser
faringer på nettet. I et gla
morøst hjørne av disse si
dene finner du «The Drag- 
matrix»( Drag-matrisa), 
som undersøker sjela di, 
ved at du fyller ut en del 
sensitive opplysninger. Til 
slutt får du din nye drag- 
identitet ! Trudy sier: 
«What, after all, is the 
root of identity? Your na
me. « Dermed skriver du 
inn navnet du mener be
skriver ditt innerste jeg, 
med dine mørkeste hem
meligheter og generell 
hygiene.»Take a deep bre
ath - your life is about to 
Change».

Interaktiv FoxTrot 
http:// 

www.uexpress.com/ups/ 
comics/

Bill Amends’ oppfinn
somme og innsiktsrike 
tegneserie FoxTrot er å 
finne på denne linken 
sammen med Garfield, 
Bizarro, Doonesbury, de 
pensjonerte Calvin (eller 
Tommy) pluss mange fle
re jeg aldri har hørt om. 
Hit kan du vende tilbake 
ofte, for sidene oppdate
res hver dag (det er i hvert 
fall det de lover). Nett
stedet har også en mar
kedsplass hvor du kan 
kjøpe tegneserier i papir
format, hvis du blir sliten 
av å glane på skjermen, 
eller enda enklere: print 
dem ut.

Bokmerkene dine mottas 
med stor takknemlighet på 
heidih@stud.cs.uit.no.

Av Heidi V. Hundåla

...Utropia skriver saker som selv Da... eh... riksaviser tydeligvis finner 
interessante. Et godt tips til neste gang dere vil bruke en av våre saker i deres 
egen avis; hva med å bruke saks? Klipp og lim-metoden er så mye enklere. Så 
slipper dere å bruke tid og energi på å skrive av sakene våre. Lykke til videre 
i saksbehandlingen!

... Odd Ne rd rums skjeve, erigerte penis er på alles lepper for tiden. Endelig 
maler han et maleri Norges handicapforbund lar være å uttale seg om - selv 
om onde tunger synes at dette var det rette øyeblikket til å gjøre så.

Vi nøyer oss med å si at i det minste står han for det han maler - men at vi 
likevel er glad for at vi ikke befinner oss i hans bukser.

... pingviner prostituerer seg, ifølge newzealandske zoologer. «Hunfuglene 
byr seg fram til sex med hannpingvinene i bytte mot steiner som de bruker til å 
bygge opp redene sine med, sier Dr. Lloyd Davis ved universitetet i Otage.

KrF vil gjøre sitt for å forby slik virksomhet, med å kriminalisere horekun- 
der. Blir ikke dette pingvinlig?

Studenter, annonserer gratis på:

Tlf : 77 64 42 83. Faks 77 64 51 99. 
E-post utropia@stud-org.uit.no

Fire på rad
Hvorfor studerer du?

Terje Møien
21 år, religionsvitenskap

- Det er jo et direkte mål til 
jobbsammenheng, men også for 
inspirasjon til filosofisk tanke..

Jon-Hemming Mathisen
28 år, biologi og økologi 

- Hvorfor jeg studerer? Det blir 
ikke noe mer spennende enn 
”for å få en ålreit jobb”.

Annonser:

63 79 s*

Margrete Allern Brose
21 år, matematikk

- Fordi jeg liker faget. Jeg sy
nes matematikk er veldig inter
essant.

Transport
Landsomfattende byrå gir deg 
tilbud på langflytting.
Ring 72 89 00 00

Transport
Landsomfattende flyttebyrå 
ønsker flere medeiere/trans- 
portører. Gjeme mindre fore
tak.
Fax. 72 89 00 50
Tlf. 72 89 00 00

Ledige stillinger:
Hjemmekont. jobb, fast anset
telse. Landsomfattende flytte- 
byrå trenger lokal forankring. 
Oppdragene kommer og vi tren
ger deg. Ring 72 89 00 00.

Oddbjørg Hætta
22 år, biologi

- Det er mange grunner. Det er 
blant annet viktig for samisk 
ungdom å ta høyere utdanning 
da det er mangel på dette.

http://204.181.81.182/
http://www.trudy.com/
http://www.uexpress.com/ups/
mailto:heidih@stud.cs.uit.no
mailto:utropia@stud-org.uit.no


Mens vi venter på Nord-Norgebanen...
Sørpå leker de som
mer, men vi sitter her 
og hutrer og fryser. 
Men det gjør jo ikke 
noe. Det er mye å fin
ne på i Tromsø, og 
her er noe av det.

Onsdag 11 .mars
Vær så god! Helt ferskt Utro- 
pia, bare for din skyld. I kveld 
kan du møte opp på Interna
sjonalt Seminar på Mack- 
kjelleren og høre Gunnar Sæ
tra og Jens P. Nielsen snakke 
om forholdene i Russland.

Arrangementet Ny drama
tikk i Nord-Norge fortsetter 
og holder på frem til fredag 
13.

Britt Solli holder foredra
get Odin the queer, om det 
skeive i norrøn mytologi i Sto
re Auditorium på MH. Dette 
starter kl. 18.

Homo Polaris arrangerer 
skapkafé i kjelleren på Hoved
gården (ved siden av Bodega
en). Der viser de filmen I drift 
mot Idaho kl. 19:30.

Torsdag 12.mars
På Flerbrukshuset er det i dag 
foredrag og informasjons
kampanje. Og i regi av Inter
nasjonalt Seminar skal Knut 
Fylkesnes fortelle om Afrika 
etter apartheid. Dette kommer 

til å skje i VIP-kantinen i 
Hovedgården klokka 1700.

En tur i marka er ingen dum 
idé!

Fredag 13.mars
I dag burde du holde deg inne 

og lukke alle dører så ikke noe 
farlig skjer deg!! Men hvis du 
ikke er av den overtroiske ty
pen, kan du høre på Tove Skar- 
boe holde foredrag på Åsgård 
klokken 12.15.

Dersom du er i det religiøse 
hjørnet fredag den 13. kan du få 
med deg Tromsø Kristelige stu
dentlags fredagsarrangement.

Ingen ting å gjøre sent på 
kvelden? Da kan du få med den 
filmklubbens film Pusher om de- 
aler-livet i København.

Lørdag 14.mars
Har du barn som kjeder seg, så 
er barneunderholdning på Fler
brukshuset den ideelle ting for 
deg.

I dag er det årsmøte i Trom
sø filmklubb, men før det kan 
du se Lars von Triers film Epi
demic, dersom du er i et matfy- 
sisk hjørne.

Senere på kvelden er det jazz- 
konsert med Lundin/Danemo 
kvartet på Teaterkafeen klok
ken 2200.

Si alltid ifra hvor du går!

Søndag 15.mars
Det eneste vi kan servere deg 

en søndag er barokkonsert 

med kor og orkester, klokken 
1800 i Tromsø Domkirke. Kan
skje er det nettopp det du tren
ger i dag?

I dag smører vi med Blå Ex
tra!

Mandag 16.mars
Mandag. Vanligvis ikke noen 
god dag. Men du kan jo snu det 
til noe positivt og tilbringe hele 
dagen på lesesalen.. .eller på ka
fé. Velg selv.

Tirsdag 17.mars
Blå Rock viser den fantastiske 
Tarantino-filmen Four Rooms. 
Den anbefales på det sterkeste!

Dersom du ikke er i filmhjør- 
net i dag, skal Blandakoret 
Nordførr spille opp til irsk kon
sert sammen med Rebels på 
Mack-kjelleren klokken 2100.

Onsdag 18.mars
Liker du musikk og øl fra den 
grønne øy, så kan du troppe 
opp på Blå Rocks temakveld om 
St. Patrick’s Night.

Smøretips: rødt klister.

Torsdag 19.mars
I kveld er det den Arktiske Lit
teraten med fortellerkveld på 
Teaterkafeen. Den setter i gang 
klokken 2000.

Er du en av dem som befinner 
deg på universitetet litt sent på 
ettermiddagen, skal det være 
Inernasjonalt Seminar i VIP- 
kantina i hovedgården klokken 

1700. Det skal handle om reli
gion som frigjørende faktor og 
politisk ideologi.

Fredag 2O.mars
Pykologiseksjonen arrangerer 
foredrag på Åsgård klokken 
12.15.

Hvis du får lov til å være 
sent oppe har Justin Vali Kvar
tett konsert på Teaterkafeen i 
kveld klokken 2200.

Videre er det andre sjanse til 
å få med deg konserten til Blan
dakoret Nordaførr og Rebels 
på Mack-kjelleren.

TROKS arrangerer student- 
fredag ,”Jeg folder mine hender 
små...”

Lørdag 21 .mars
I dag er det FNs Internasjonale 
Dag Mot Rasisme. Flerbrukshu
set markerer dette med Now 
Ruz, kurdisk nyttårsfeiring og 
konsert med Chalak.

Om du heller vil høre musikk 
skapt av to baryton og ett kla
ver, burde du få med deg Glunt- 
arne på KulturHusets lillesce- 
ne klokken 1930. I dag er det 
forresten siste kveld Nordaførr 
og Rebels har konsert.

Ellers vises vakker Wim 
Wenders på filmklubben. Hans 
film Lisbon Story er verdt å få 
med seg.

Søndag 22.mars
Søvnige søndag. Sov lenge og 
drøm om varme, vår og eksa

mensfrie semestre. IKKE klyp 
deg i armen.

Grav deg ned i tide!

Mandag 23.mars
Tromsø kunstforening arrange
rer en utstilling av samisk 
kunst, den åpner i dag og varer 
frem til 24 mars.

Tirsdag 24.mars
Er du en av dem som var forel
sket i Mikkel Gaup etter Veivi
seren? Da kan du oppleve ham 
som Robin Hood i Riksteaterets 
oppsettning. Den vises i Kul
turHusets storsal klokken 1800. 
Hvis du derimot ikke var forel
sket i Mikkel Gaup, kan kanskje 
animerte japanske figurer falle 
i smak. De treffer du på Blå Rock 

Ha alltid rosiner i sekken!

Onsdag 25.mars
I kveld er Internasjonalt Semi
nar nok en gang på plass på 
Mack-kjelleren klokken 1800.

Denne gang er det Arild 
Humlen son skal i ilden, han tar 
opp status for menneskerettig
hetene.

I dag har du også sjansen til 
å skaffe deg et helt nytt eksem
plar av Utropia... helt gratis!

Hvis DU vil legge inn noe på 
Nord-Norge-banen, kontakt 
oss på faks/telefon/e-post, 
ELLER stikk innom Glass
buret på IS V:

Utropia — studentavisa i Tromsø, Universitetet — SVF, 9037 Tromsø, tlf: 77 64 42 83, faks: 77 64 51 99 
e-post: utropia@stud-org.uit.no. Internett: http://www.uit,no/utropia/

mailto:utropia@stud-org.uit.no
http://www.uit,no/utropia/

